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Borgerrepræsentationen de seneste 30 år, eDoc-sag: 2024-0328224 
 

Kære Finn Rudaizky, MB 

På vegne af Lena Kongsbach, vicedirektør i Bygge-, Parkerings- og Miljømyndighed, fremsender jeg svar på dit 
spørgsmål af 19. september 2024 om navngivning af veje og gader forelagt Borgerrepræsentationen de seneste 
30 år.  

Med venlig hilsen  

Stine Dalsø Bredager 
Politisk koordinator 
BPM Sekretariat 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Teknik- og Miljøforvaltningen  
Bygge-, Parkerings- og Miljømyndighed  



Bygge-, Parkerings- og Miljømyndighed 
Teknik- og Miljøforvaltningen  

Besvarelse vedrørende medlemsforslag om 
navngivning af veje og gader, forelagt 
Borgerrepræsentationen de seneste 30 år. 

Medlem af Borgerrepræsentationen Finn Rudaizky (O) har den 19. 
september 2024 stillet følgende spørgsmål til Teknik- og 
Miljøforvaltningen. 

Spørgsmål 
Hvor mange gange har et politisk forslag om navngivning af veje og 
gader været forelagt Københavns Borgerrepræsentation de sidste 30 
år? 

Svar 
Forvaltningen har i kommunens digitale journaliseringssystem, kunne 
fremfinde i alt elleve sager, hvor et politisk forslag om navngivning har 
været forelagt Borgerrepræsentationen til behandling. Sagerne 
vedlægges som bilag 7-17. 

Fra 1. januar 1998, hvor kommunen overgik fra magistratstyre og seks 
afdelinger til mellemformstyre med delt administrativ ledelse med 
kommunens nuværende syv forvaltninger og frem til 2008, hvor 
kommunen fik digitaliseret journaliseringen, har 
Borgerrepræsentationen været forelagt i alt to forslag til behandling om 
navngivning. Sagerne kan tilgås på nedenstående link: 

Medlemsforslag vedrørende omdøbning af en del af Israels Plads | 
Københavns Kommune (kk.dk) 

Medlemsforslag om Palæstinas Plads | Københavns Kommune 
(kk.dk) 

I forbindelse med overgangen fra magistratstyre til mellemformstyre 
med delt administrativ ledelse, er der desværre ikke efterladt nogen 
fortegnelser over navngivningssager. Det er derfor ikke muligt for 
forvaltningen, uden de helt konkrete sags-/journalnumre at finde 
sådanne fra perioden 1994-1998. 

I forbindelse med forvaltningens delvise besvarelse den 1. oktober 
2024, har forvaltningen afdækket, at ikke alle dokumenter er kommet 
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med i besvarelsen. Det drejer sig om interne dokumenter i forhold til 
godkendelsesprocedure af sagerne, herunder covers, oversigter over 
selve godkendelsesforløbene mv.  Disse dokumenter fremsendes 
nærværende som bilag 2-6. Forvaltningen beklager fejlen. 

Svaret er offentligt tilgængeligt på https://www.kk.dk/politik/politiske-
udvalg/teknik-og-miljoeudvalget/politikerspoergsmaal-til-teknik-og-
miljoeforvaltningen 

Lena Kongsbach 
Vicedirektør 
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2008-115018  Kvindelige BR-medlemmer: Navngivning af 
veje/pladser efter kvindelige BR-medlemmer, jf. beslutning 
i BR 24.4.08
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2008-
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2009

Status på navngivning af veje og pladser efter kvindelige BR-
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2008-
115018-11 

Internt 
dokument 

05-03-
2009 Vedr. VS: Arrangementer i forbindelse navngivning af veje 

2008-
115018-10 

Internt 
dokument 

05-03-
2009

Notat: Status på navngivning af veje og pladser efter kvindelige 
BR-medlemmer 

2008-
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Internt 
dokument 

21-01-
2009 Vedr. SV: Ikrafttrædelsesdato for ændret forløb af langelinie mv. 

2008-
115018-7 

Internt 
dokument 

09-10-
2008

Notat vedr. afsløring af navngivne veje/pladser efter kvindelige 
BR-medlemmer i forb. m. 100 året for kvinders valgret 

2008-
115018-6 

Internt 
dokument 

09-10-
2008

Navngivning af veje/pladser efter kvindelige BR-medlemmer i 
forb. m. 100 året for kvinders valgret , jf. beslutning i BR 24.4.08 

2008-
115018-5 

Internt 
dokument 

06-10-
2008

Telefon-notat - samtale med Sarah Højgaard Cawood, 
ligestillingskonsulent i ØKF 

2008-
115018-4 

Internt 
dokument 

23-09-
2008

Bilag til møde i BR den 24.04.2008: De første seks kvindelige 
medlemmer af BR 

2008-
115018-3 

Internt 
dokument 

23-09-
2008

BR-referat om navngivning af veje/pladser efter kvindelige BR-
medlemmer 

2008- Internt 19-09- Kommenterede forslag (fra Chr. Kirkeby) til pladsdannelser 

Bilag 8



115018-2 dokument 2008 eventuel navngivning efter kvindelige BR-medlemmer 

2008-
115018-1 

Indgående 
dokument 

19-09-
2008

Forslag fra Chr. Kirkeby: Pladsdannelser til navngivning efter 
kvindelige BR-medlemmer 



Christian Kirkeby 
Medlem af Vejnavnenævnet. 

”Pladsdannelser” som eventuelt kan bruges til navngivning. 

Bagrund for at bruge disse pladsarealer er at de er off. Vejarealer eller off. ejet matrikler og med disse 
tidsfrister nævnet/stadskonduktørembedet har til høring marts 2009, at de ikke skal i høring og at der 
er veje rund om dem. Eksempelvis kan vi nævne Litauens Plads og delvis Borups Plads ved 
Stefansgade. 
Skulle der være problemer kan man gøre dem til matrikler under Teknik- og Miljøforvaltningen. 

1) ”Skibelundsvejpladsen” -  ved Skibelundsvej, Sallingvej-Bellahøjvej i Vanløse.
Sandsynligvis vejareal til Sallingvej - off? Plæne.

2) ”Sallingvej-Åløkkevej-pladsen” -  Sallingvej, Vanløse Alle, Åløkkevej i Vanløse.
Vejareal ud til Sallingvej & Vanløse Alle – off.? Bunkers og græs på pladsen?

3) ”Sallingvej-Rebilvej-pladsen” -  Sallingvej, Rebildvej, Morsøvej i Vanløse
Vejreal til Rebildvej? Off?

4) ”Lindholmspladsen” – Husumvej, Slotsherrensvej i Husum.
Matr. nr. 3738 Husum & 3596 Vanløse (et Hjørne). Arealet må være offentlig da Husumvej i min
skoletid gik ligeud til Slotsherensvej og linie 22 skulle køre fra Husumvej ad Slotsherrensvej til
Ålekistevej.

5) ”Trekantpladsen” – Jernbane Alle, Linde Alle, Grøndals Parkvej i Vanløse
Linde Alle er nedlagt som vej, asfalten og kantsten kan fjerne og allerede nu med nogle bænke
kan det gøres til opholdsareal, evt. kun Linde Alle omdøbes (overskåren vej.

6) ”Borups Alle-Ringbanen v/Fuglebakkens Station og ved Bispeengsbuen.i Nordvestkvarteret.
5 matrikler i Utterslev i Bispebjerg Bydel, græsareal, bænke og adgang til X-Hall under Bispebuen
(Skaterbaner).

7) ”Tåsaingevej-Ourøgade-pladsen” -  Tåsingegade, Ourøgade, Langøgade på Østerbro (Ydre)
Vejareal græsplæne 0ff?

8) Jagtvej – Borgmester Jensen Alle, Jacob Erlandsens Gade på Østerbro (Indre)
Vejareal  græsplæne med bunkers off?

Kan ikke anvendes.  
9) Krogbjergvej-Sydpladsen, - Jyllingevej, Krogbjergvej i Vanløse men er vistnok

grundejerforeningsareal. – Vanløse Ny Villaby – Dur ikke.
10) Krogbjergvej-Nordpladsen, - Jyllingevej, Krogbjergvej i Vanløse men er vistnok

grundejerforeningsareal - Vanløse Ny Villaby – Dur ikke.
11) Lindersvoldspladsen – bussjløfe tidligere sporvogssløfe i Vanløse ved Ålekistevej og Jyllingvej

Dur ikke bør have et lokalt navn.
12) Jydeholmspladsen Busendestation (sporvognsløfe) for enden af Jydeholmen ved Ålekistevej dur

ikke da den kun er delvis off. Matrikel.

Uarbejdet en sen nattetime af 
Christian Kirkeby 



Teknik- og Miljøforvaltningen

Center for Byggeri 
Vejnavnenævnet

Til Vejnavnenævnet

Kommenterede forslag til eventuel navngivning efter kvindelige 
BR-medlemmer

1) CK’s forslag: ”Skibelundsvejpladsen” -  ved Skibelundsvej,
Sallingvej-Bellahøjvej i Vanløse.
Kommentar: 

       Sandsynligvis vejareal til Sallingvej - off? Plæne.
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Dokumentnr.
2008-509527

Sagsbehandler
Erik Willumsgaard
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”Skibelundsvejpladsen”
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2) ”Sallingvej-Åløkkevej-pladsen” -  Sallingvej, Vanløse Alle,
Åløkkevej i Vanløse.

Vejareal ud til Sallingvej & Vanløse Alle – off.? Bunkers og græs
på pladsen? 

”Sallingvej-
Åløkkevej-
Pladsen”
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3) ”Sallingvej-Rebildvej-pladsen” -  Sallingvej, Rebildvej, Morsøvej
i Vanløse

Vejreal til Rebildvej? Off?

”Sallingvej
-Rebildvej-
pladsen”

”Frederiksggårds 
Allé Pladsen”?



Side 4 af 8

4) ”Lindholmspladsen” – Husumvej, Slotsherrensvej i Husum.
Matr. nr. 3738 Husum & 3596 Vanløse (et Hjørne). Arealet må være
offentlig da Husumvej i min   skoletid gik ligeud til Slotsherensvej og
linie 22 skulle køre fra Husumvej ad Slotsherrensvej til Ålekistevej.

5) ”Trekantpladsen” – Jernbane Alle, Linde Alle, Grøndals Parkvej i
Vanløse

Linde Alle er nedlagt som vej, asfalten og kantsten kan fjerne og
allerede nu med nogle bænke kan det gøres til opholdsareal, evt. kun
Linde Alle omdøbes (overskåren vej.

6) ”Borups Alle-Ringbanen v/Fuglebakkens Station og ved
Bispeengsbuen.i Nordvestkvarteret.  

”Lindholmspladsen”

”Trekantpladsen”
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      5 matrikler i Utterslev i Bispebjerg Bydel, græsareal, bænke og 
adgang til X-Hall under Bispebuen
      (Skaterbaner).  

7) ”Tåsingevej-Ourøgade-pladsen” -  Tåsingegade, Ourøgade,
Langøgade på Østerbro (Ydre)

Vejareal græsplæne 0ff?

”Borups Alle-
Ringbanen 
Pladsen”

”Tåsingevej-
Ourøgade-
pladsen”
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8) Jagtvej – Borgmester Jensen Alle, Jacob Erlandsens Gade på
Østerbro (Indre)

Vejareal  græsplæne med bunkers off?

Kan ikke anvendes.  
9) Krogbjergvej-Sydpladsen, - Jyllingevej, Krogbjergvej i Vanløse

men er vistnok grundejerforeningsareal. – Vanløse Ny Villaby –
Dur ikke.

” Jagtvej – Borgmester 
Jensen Alle - Pladsen”
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10) Krogbjergvej-Nordpladsen, - Jyllingevej, Krogbjergvej i Vanløse
men er vistnok grundejerforeningsareal - Vanløse Ny Villaby –
Dur ikke.

11) Lindersvoldspladsen – bussjløfe tidligere sporvognssløfe i
Vanløse ved Ålekistevej og Jyllingvej

Dur ikke bør have et lokalt navn.

Nordpladsen
Sydpladsen

”Lindersvold-
pladsen”
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12) Jydeholmspladsen Busendestation (sporvognsløfe) for enden af
Jydeholmen ved Ålekistevej dur ikke da den kun er delvis off.
Matrikel.

Hvad skal denne hedde, pladsen syd for Toftegårds Plads?

”Jydeholm-
pladsen”



33) BR 223/08. Medlemsforslag om navngivning af veje i København
Det foreslås,
1. at Borgerrepræsentationen opfordrer Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag til Teknik- og
Miljøudvalget om at opkalde et antal veje i København efter de første kvindelige medlemmer af
Københavns Borgerrepræsentation.
(Stillet af Ritt Bjerregaard (A), Anne Vang (A), Mona Heiberg (A), Anette Holst Christensen (A),
Jette Bergenholz Bautrup (A), Ninna Thomsen (F), Signe Goldmann (F), Camilla Burgwald (F),
Margrethe Wivel (B), Tina Bostrup (B), Katrina Feilberg (B), Monica Thon (B) og Rikke Lauritzen
(Ø))

Overborgmesteren (Ritt Bjerregaard): Er der nogen, der ønsker ordet? Det er der ikke – jo 
Leslie Arentoft.

Leslie Arentoft (V): Ja, undskyld, jeg troede da helt automatisk, der ville være nogen fra 
forslagsstillerne, der ville forsvare det her forslag.

Vi har tidligere i aften taget stilling til ligestilling, ligestilling inden for parkometre, asfalt, 
vejbelægning, det skal vurderes ligestillingsmæssigt. Fint nok, fint nok, så tager vi stilling til, om der 
er noget maskulint eller feminint over et parkometeranlæg, jamen det er at gå helt ned i detaljen.

Hvad er det så, man kommer med af forslag nu? Jamen det er særstilling, kvinderne ønsker en 
særstilling, bare fordi man er den første, og fordi man er kvinde, så skal man have et gadenavn opkaldt 
efter sig. Særstilling er det modsatte af ligestilling, med ligestilling forudsætter vi, at vi alle sammen er 
lige. 

Særstilling, det at jeg har den her farve, eller at jeg har det her køn, det hedder særstilling, det er 
noget helt andet, det er fundamentalt anderledes. Jeg går ind for ligestilling, og jeg håber da, at der vil 
være nogle af de her kvinder, der går op og siger, jeg går også ind for ligestilling, jeg går ikke ind for 
særbehandling.

Så please, svar mig.

Monica Thon (B): Vi besluttede, at vi ville have et jazzkvarter nede ved Sluseholmen. Nu var der 
desværre ikke så mange kvindelige jazzmusikere, men det kvarter kom til at være fyldt med gode 
jazzmusikere, det er jo dejligt.

Nu har vi så dristet os til at lave et forslag, hvor vi vil fejre hundredåret for kvindernes valgret, og 
så føler det ærede medlem, Leslie Arentoft, sig virkelig, virkelig truet af en overvægt på så mange 
kvindelige navne på samme sted. Det er jeg søreme ked af.

Peter Schlüter (C): Jeg vil nødig være med til sådan at gøre Monica Thon ked af det, men det er 
jo ikke personligt det her. Men jeg synes altså, at det her er for meget regulering i forhold til, at 
vejnavnegivningen bør altså tage udgangspunkt i noget samfundsmæssigt, noget man kan forholde sig 
til her og nu og ikke nogle borgmestre, som engang var. Jeg mener, om 50 år vil ingen ane, hvad 
borgmester Klaus Bondams Alle egentlig står for, heller ikke hvis den hedder Ritt Bjerregaards, hvad 
ved jeg, Boulevard. 

Vi lever i en tid, hvor vi hele tiden, når vi navngiver veje, skal tænke forud og sige, giver det her 
navn overhovedet nogen som helst relevans om 50 år? 

Derfor synes jeg, vi skal prøve at holde politikken og politikerne lidt i baggrunden i forhold til 
vejnavnegivning og så sige, vi skal ikke plastre det her område til med reguleringer og særstilling. 
Fordi det er fuldstændig rigtigt, hvad Leslie Arentoft siger.

Allan Mylius Thomsen (Ø): Nu er jeg ikke så bange for, at folk glemmer betydningen af 
gadenavnene, for vi har jo vedtaget at sætte undertekster på, så det vil jo nok hjælpe en del hen ad 
vejen. 

Så er det også interessant at se, at det nok er de færreste i salen, der ved, at f.eks. Knabrostræde 
hedder Knæk-Ryg-Stræde fra den stilling, man indtog, når man sad på byens offentlige lokum. Så på 



den måde kan det også godt være, at tiden måske slører, og derfor er det godt, at vi har et navn 
nedenunder.

Jeg skal i øvrigt lige sige, at det var under Jette Gottliebs orlov, at forslaget her blev stillet, og hun 
vil godt være medforslagsstiller til det. 

Jeg synes, det er fantastisk, når man tænker på Marie Christensen, som jeg ved var en lidt 
besværlig dame set med Socialdemokratiets øjne dengang, for efter sigende havde hun kendt Lenin 
kødeligt under hans ophold i København, så sådan en dame så jeg meget gerne få opkaldt en gade efter 
sig.

Jesper Schou Hansen (V): Nogle gange er det jo svært at efterfølge sådan en taler. Jeg skal ikke 
forsøge at rode mig ud i de samme redegørelser for, hvorfor de enkelte veje hedder det ene eller det 
andet.

Jeg vil blot sige, at jeg synes, det på alle måder er overvejende glimrende vejnavneforslag, der er 
kommet. Men jeg bliver bare lidt ked af, at når det gøres til et kvindeforslag, at det kun er kvinder, der 
stiller forslagene, og at det regnes op på, at nu skal det være kvindesagen, der skal kæmpes og 
henvises til hundredåret for kvinders stemmeret osv. 

For jeg synes, det bliver meget dem og os, og det synes jeg faktisk er lidt ærgerligt. Jeg synes, vi 
skal prøve at se, om vi ikke kan komme ud over den der politik, hvor det er, at det er dem og os, 
kvinderne på den ene side og mændene på den anden side.

Jeg synes desværre, at forslaget her, i stedet for at prøve at afhjælpe nogle af de ting, i stedet for 
kommer med til at stigmatisere debatten lidt. Det synes jeg er ærgerligt, og det synes jeg heller ikke, 
forslaget fortjener.

Lise Helweg (V): Jeg synes, det er et udmærket forslag. Jeg vil lige gøre nogle af de talere, der 
har været oppe, opmærksomme på, at der var en, nu kan jeg ikke engang huske, hvem det var, der 
sagde, at så har man glemt navnene og alt det der.

Jeg vil lige gøre opmærksom på, at sådan som det foregår i dag, så kan man kun give vejnavne 
efter afdøde personer, og jeg tør vædde på, at der findes mange veje i København, som har navne efter 
en eller anden mand, der har været kendt i forrige århundrede, men som vi i dag og vores børn ikke 
aner, hvem er, og hvorfor hedder det sådan og sådan, ikke.

Jeg synes godt, at man kan være fælles om at være glade for, at kvinderne har hundredårs 
jubilæum i år, så det har ikke så meget med kvinder at gøre, det er mere jubilæet, der ligesom skal 
fejres. Hvis det havde været et mandejubilæum, så havde jeg gladelig sagt ja til det her, og det vil jeg 
også gøre for det her forslag, uanset hvad min gruppe har tænkt sig.

Borgmester Klaus Bondam: Tak for det.
Ud over at være borgmester for det område, som sidder med det, så har jeg også det ærefulde 

hverv at være formand for Vejnavnenævnet, som jo er en rådgivende instans for Teknik- og 
Miljøudvalget.

Jeg vil sige, der er 3 ting, der skal være opfyldt for, at man kan få en vej opkaldt efter sig, man 
skal for det første være afdød, man skal for det andet have gjort en særlig indsats for København, og så 
skal man også have en tilknytning til byen under en eller anden form.

Jeg kan ikke huske tallet præcist nu, men det foresvæver mig, at det er noget i retning af, at vi har 
500 veje i København, som er opkaldt efter personnavne, af dem er det kun omkring de 40, som er 
opkaldt efter kvinder, i hvert fald er tallet korrekt, der er 40 vejnavne i København, som har 
kvindenavne.

Jeg synes, det her er et ganske glimrende forslag, som en række kvinder i forsamlingen har stillet. 
Jeg vil sige, at jeg tillader mig at sige, at jeg er kommet det lidt i forkøbet, fordi jeg sådan set lige i 
starten af min embedsperiode i Vejnavnenævnet selv gjorde opmærksom på den her problematik, ikke 
alene i forhold til kvindelige politikere, som jeg i øvrigt synes er fint at gøre opmærksom på, men 
generelt det at sikre os, at når vi navngiver efter personer, at vi også sikrer en kønsligt rimelig 
ligestilling. Det ses bl.a. i nogle af de nye vejnavne ude i Ørestad Syd, som er opkaldt efter danske 
kunstnere, og der er en ligestilling derude.



Når det er sagt, og det er jo rigtigt, som flere har været inde på, et vejnavn skal kunne holde i 
mange, mange år. Når det er sagt, skal vi måske generelt være opmærksomme på, i hvor høj grad vi 
navngiver efter personer, det er vi meget tilbøjelige til i denne her tid, det tror jeg er noget af en stil og 
trend i tiden.

Det korte af det lange er, jeg synes, det er et rigtig glimrende forslag, og Vejnavnenævnet har 
såmænd allerede diskuteret nogle af de her og set på, hvor det ville passe ind i forhold til den 
eksisterende vejnavnegivning og i de områder, hvor vi skal navngive nye veje. Det er nemlig sådan, at 
vi meget sjældent omnavngiver veje, det er ret besværligt for de mennesker, der bor der og har en 
adresse der.

Men lad os da endelig hædre nogle af disse stolte, gode kvinder og gamle kolleger, som jo har 
været en fortrop for mange andre også af dem af os, der sidder i forsamlingen i dag.

Tak.

Carl Christian Ebbesen (O): Jamen borgmester Klaus Bondam lægger næsten ordene i munden 
på mig, "stolte, gode kvinder". Jeg synes, at det her forslag burde udvides til også at omfatte gode 
stolte kvinder, som er partiledere på Christiansborg, herunder min egen partiformand, Pia Kjærsgaard, 
som var, hvis ikke den første, så blandt de første partiledere. Jeg synes da, at et sådant forslag kunne 
gå med som en anbefaling til Vejnavnenævnet om at få opkaldt en vej efter sig. (Munterhed).

Overborgmesteren (Ritt Bjerregaard): Ja, jeg tror, munterheden, Carl Christian Ebbesen, 
skyldes, at Klaus Bondam lige gjorde opmærksom på, at man skulle være afdød, og det er nok ikke 
det, du tænker på.

Morten Kabell (Ø): Vi havde da ellers tænkt os fra Enhedslistens side at kondolere Dansk 
Folkeparti med deres sikkert store tab. 

Men når det så er sagt, så må jeg indrømme, at altså ud over, det i virkeligheden, jeg var lige ved 
at sige ganske interessant, at der formodentlig ikke er en eneste af forslagsstillerne, der endnu har 
været oppe og sige så meget. 

Men jeg synes faktisk, det er beskæmmende lidt at høre behandlingen. Jeg opfatter faktisk 
forslaget seriøst, dengang jeg læste det, jeg opfattede det faktisk ikke som en joke, jeg opfattede det 
som en måde at markere hundredårsdagen for et af de største demokratiske fremskridt, nemlig 
kvindernes stemmeret. Det må jeg indrømme, det synes jeg nok, at salen burde generelt tage lidt mere 
sådan seriøst og højtideligt end den måde, det er endt med at få.

Men måske skal jeg i virkeligheden bare tage Leslie Arentoft og Peter Schlüters kommentarer og 
indledende bemærkninger her som meget sigende, meget sigende for, at kvindekampen absolut ikke er 
overstået, og meget sigende for, at der absolut stadig væk er brug for at huske på lige præcis, hvad det 
er for nogle kampe, der er ført, og hvad for nogle kampe der bør føres i fremtiden.

Lige præcis derfor er det også, at Enhedslisten er ganske godt tilfreds med forslaget, selv om vi 
godt kan se, at nå ja, det er ikke hver dag, at vi foreslår, at man ligefrem opkalder veje efter folk, der er 
stillet op på en antisocialistisk liste. 

Så vil vi da sige, at i modsætning til andre og i modsætning til tidligere debatter, så har vi faktisk 
ikke noget imod at hylde folk, der er anderledes tænkende end os. Vi har det specielt ikke, fordi de 
kvinder, der netop var de første, faktisk betrådte nogle stier, kæmpede nogle kampe, som var rigtig 
gode, som har banet vejen for rigtig mange andre senere. De kampe skal hædres, og de kampe skal 
også hædres af denne her forsamling.

Derfor er vi glade for forslaget, og vi stemmer absolut for det og kan jo også sagtens finde andre 
gode kvindelige politikere, afdøde kvindelige politikere, der også skal hædres på samme måde af 
forsamlingen her.

Winnie Berndtson (U): Jeg vil bare sige, at som nulevende kvinde opfatter jeg ikke det her 
forslag som en joke, men jeg opfatter det som, ja mildest talt inderligt ligegyldigt, hvis det, vi kan 
huske de her kvinder for, kun er, hvis de får et vejskilt, så husker vi dem bedre, og så hædrer vi dem 
ved det, så synes jeg ærlig talt ikke, vi er nået specielt langt.



Så jeg synes sådan set, det er inderlig ligegyldigt, om der er 5-6, der får kvindenavne, fordi det er 
100 år siden, der blev kvindelig valgret. Og så kan man i øvrigt høre Anne Linnet på Rådhuspladsen 
og købe Charlotte Sparre-tørklæder.

Kasper Tingkær (B): Tak for den anledning. Jeg havde ikke forestillet mig her første gang som 
suppleant, at det skulle være på ligestillingsspørgsmålet, jeg skulle ytre mig.

Men alligevel føler jeg mig kaldet så om ikke andet af min faglighed, jeg er historiker af 
uddannelse, og jeg synes, at historien har været misbrugt rigeligt i dag. Jeg synes i hvert fald, det er på 
sin plads at få rettet op på noget af det.

Det er jo en historisk begivenhed, at kvinder fik stemmeret, den del af begivenheden kan man 
ikke fjerne, man kan ikke gøre det til en ikkebegivenhed, fordi vi nu i dag kan sige, at kvinder og 
mænd har lige stemmeret. Det er noget værre sludder. Det, der tales om, og som søges efterstræbt, det 
er at gøre det mere ligeligt, men det er jo ikke et spørgsmål om at lave en kvote, der siger, og fra nu af 
stopper vi, indtil der er kvinder nok, så det bliver lige, og så starter vi på andre kvoter. Det er jo ikke 
det, der er tale om. 

Se nu på det som en historisk begivenhed, og de veje kan ikke hedde De Første Kvinders Vej, vi 
er nødt til at sætte et enkelt navn på hver.

Mona Heiberg (A): Jesper Schou, nu skal ret jo være ret. Monica Thon har været heroppe og 
også motivere det her forslag som en af forslagsstillerne. Men i hvert fald, så er der nogen, der har 
været oppe og motivere det her forslag, som jo ganske rigtigt, som borgmester Klaus Bondam siger, 
det er ikke så mange kvinder, der er navngivet i vores veje og stræder her i denne her by.

Fordi det nu er dette hundredår, jeg ville faktisk ønske, I alle sammen havde været her i søndags, 
fordi det var en fantastisk dag, og det var en dag, som markerede ikke blot ligestilling for mænd og 
kvinder, men så meget andet, også nemlig et ligeværd i det hele taget. Og det var en utrolig 
begivenhed, og hele Rådhuspladsen, jeg tror, der var flere mennesker end sidst, da vi vandt i fodbold 
og håndbold og alt det der. Så det var en fantastisk dag og en god markering for dette hundredår.

Dette her ydmyge forslag, Winnie Berndtson, altså Winnie Berndtson er meget velkommen til at 
komme med som forslagsstiller, hvis det er det, Winnie Berndtson er lidt fornærmet over, så gerne en 
kvinde mere ville være godt som forslagsstiller, det er blot at markere, at det ikke kun har været 
mænd, der har været foregangsmænd, men også kvinder, der har været foregangskvinder på det 
politiske og på mange andre områder. Derfor ønsker vi at markere også i bybilledet, at de har været 
her, og at de skal mindes for det, de har gjort og kæmpet for det, de har gjort både politisk og på andre 
områder.

Så jeg kan ikke se nogen grund til ikke at skulle stemme for det her forslag, det er jo godt, og det 
er et ligestillingsforslag, som alle burde kunne stemme for.

Jesper Schou Hansen (V): Jeg tror mange gange, vi diskuterer forslag, og så kigger vi 
selvfølgelig også ned på, hvem der har stillet forslaget, og så tolker vi selvfølgelig også en række ting 
ind i det. Det gjorde jeg selvfølgelig også i mit første indlæg. Jeg tolkede ind, at når det var en række 
kvinder, udelukkende kvinder, der stillede forslaget, så var det i min optik noget, der var med til at 
stigmatisere den her debat med dem og os. 

Det synes jeg var uheldsigt, og det er faktisk en af mine bevæggrunde for ikke at støtte det, fordi 
jeg anerkender, at der kan være masser af gode kvindenavne, der kan bruges til vejnavne.

Så vil jeg gerne yde Carl Christian Ebbesen en hjælpende hånd, fordi nok har man i København 
en politik om, at det skal være afdøde personer, der får vejnavne, men jeg vil da gerne nævne en 
fremtrædende kvindelig skuespiller, Ghita Nørby, der faktisk har fået opkaldt en hel runddel efter sig, 
Ghita Nørbys Runddel. Og en anden nulevende skuespiller, så vidt jeg husker, Henning Moritzens 
Alle, Per Arnoldi Vej. Jesper Kleins Trafikplads findes rent faktisk også. Det er Bornholms 
Regionskommune, der har en anden politik på området, så der kan skam sagtens skaffes vejnavne til 
nulevende personer.

Det kunne måske da også ligefrem være, at denne forsamling på et eller andet tidspunkt kunne 
enes om at opkalde en vej efter en nulevende person, vi kunne jo starte med Karen Jespersens 



Boulevard, det burde jo kunne samle bred opbakning, eftersom der jo rundt regnet ikke er et eneste 
politisk parti, hun nærmest ikke har været medlem af gennem tiden.

Winnie Berndtson (U): Jamen jeg synes, det er rigtig fint, man kan få lov til at være med, jeg har 
præcis de samme betænkeligheder som Jesper Schou Hansen, jeg kan ikke forstå, at det kun er 
kvinder, der er blevet spurgt, eller hvorfor det kun er nogle kvinder, der er blevet spurgt. 

Så er jeg i øvrigt ikke sur. Jeg synes, det er nogle gode navne, og I må gøre, hvad I vil. Jeg ved, at 
borgmester Klaus Bondam har været i gang fra valgperiodens start med at sikre, at der er en mere 
ligelig fordeling. Jeg synes, det går fremragende med det arbejde, borgmesteren har lavet, så jeg har 
bare så stor respekt for de her kvinder, der har gjort noget, der var så svært, at jeg synes, de fortjener 
lidt mere end et vejskilt.

Leslie Arentoft (V): Jeg synes jo ikke, det var en kvinde, der skulle have det sidste ord, derfor 
trykkede jeg mig lige ind her.

Men det er da rigtigt, æres skal den, som æres bør, men er det det, vi taler om her, jamen vi vil 
gerne ære nogle kvinder, som tilfældigvis var de første, der blev valgt ind, vi aner jo ikke, om de 
kvinder var gode kvinder, som virkelig fortjenstfuldt gjorde sig ret til et gadenavn, det ved vi ikke 
noget om.

Hvis man siger, det er begivenheden, jamen så kan man opkalde en eller anden plads, så kan man 
opkalde en eller anden plads efter Tolvte Marts Pladsen, det har vi jo datoer også, veje og pladser, der 
her navn efter en dato. Det var jo begivenheden, der trigger, at de her kvinder så skal have deres navne 
nævnt. Jamen de har jo ikke gjort sig andet fortjent end bare det at sige kvinder.

Så er jeg da glad for, at Jesper siger, at nulevende også kan få en chance, fordi så har jeg da et 
godt kompromisforslag, jeg er en mand, men jeg har et kvindenavn, så kunne det hedde Leslie 
Arentoft.

Jette Bergenholz Bautrup (A): Jeg synes egentlig, det er groft at sige, de kvinder, som her skal 
have et vejnavn, at det ikke er kvinder, der har gjort sig fortjent til det. Vi hører, der er 500 vejnavne, 
hvoraf kun 40 er kvinder, hvad med de øvrige 460 har de mænd gjort sig fortjent til det. 

Hvor mange kender man, ja, man kender nogle, Christmas Møllers Plads, jeg hørte også, man 
sagde, jamen skal de kun have en vej, nej, de kvinder kan også få en plads.

Jeg synes også, man kan gå tilbage og læse i historiebøgerne, hvis man er i tvivl om, hvad de 
kvinder egentlig har gjort, hvad de egentlig har gjort for, at vi i dag kan sige, at det ikke kun er 
mandsdomineret, men der er altså kvinder, der har valgret, der er kvinder, der er valgt ind i de 
forskellige politiske styrelser.

Jeg synes, det er så mandschauvinistisk det, der kom frem her. Jeg vil da godt sige, jeg er en af 
forslagsstillerne, men alle her er da velkomne til at være med, om det er mænd eller kvinder, der er da 
ingen, der skal holdes udenfor, alle er også velkomne til at stemme for.

Men jeg synes faktisk, det er noget groft ligesom at antyde, at de kvinder, nå ja, det er bare 
kvinder, som man har fundet nogle tilfældige navne, nej, det er det ikke, det er kvinder, der har betydet 
noget, det er nogle, der har gjort noget netop for København.

Medlemsforslaget blev vedtaget med 36 stemmer imod 5. 3. undlod.
For stemte: A, B, F, O, Wallait Khan (løsgænger), 1 medlem af V (Lise Helweg) og Ø.
Imod stemte: C og 3 medlemmer af V (Martin Hirsch, Leslie Arentoft og Jesper Schou Hansen).
Følgende undlod at stemme: 1 medlem af V (Lars Dueholm), Winnie Berndtson (løsgænger) og 
Finn Rudaizky (løsgænger).



Borgerrepræsentationen

DAGSORDEN

for Ordinært møde torsdag den 24. april 2008

BR 223/08

Medlemsforslag om navngivning af veje i København

Medlemsforslag om navngivning af veje i København

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen opfordrer Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag
til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde et antal veje i København efter de
første kvindelige medlemmer af Københavns Borgerrepræsentation.

(Stillet af Ritt Bjerregaard (A), Anne Vang (A), Mona Heiberg (A), Anette Holst Christensen (A), 
Jette Bergenholz Bautrup (A), Ninna Thomsen (F), Signe Goldmann (F), Camilla Burgwald (F), 
Margrethe Wivel (B), Katrina Feilberg (B), Monica Thon (B) og Rikke Lauritzen (Ø))

MEDLEMSFORSLAG

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen opfordrer Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag
til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde et antal veje i København efter de
første kvindelige medlemmer af Københavns Borgerrepræsentation.

(Stillet af Ritt Bjerregaard (A), Anne Vang (A), Mona Heiberg (A), Anette Holst 
Christensen (A), Jette Bergenholz Bautrup (A), Ninna Thomsen (F), Signe Goldmann 
(F), Camilla Burgwald (F), Margrethe Wivel (B), Katrina Feilberg (B), Monica Thon 
(B) og Rikke Lauritzen (Ø))

MOTIVERING
20. april 2008 var det 100 år siden, at loven om kvinders valgret til kommunalvalg blev vedtaget, og
12. marts 2009 er det 100 år siden, at kvinder for første gang stemte til kommunalvalg. Det ønsker
forslagsstillerne at markere ved at opkalde et antal veje efter de første kvinder, der blev valgt ind i
Borgerrepræsentationen. Vedlagt er en liste med forslag.

Forslagsstillerne ønsker, at navngivningen af vejene så vidt muligt finder sted i forbindelse med 
jubilæet den 12. marts 2009.

Forslagsstillerne ønsker desuden, at Vejnavnenævnet fremover bør søge at få en mere ligelig 
fordeling af veje, der er opkaldt efter kvinder og mænd.



Forslag til vejnavne-kandidater

Olivia Nielsen (1852-1910) perioden 1909-1910

Begrundelse: ONs indsats for at stifte Kvindeligt Arbejderforbund

Forbundsformand, politiker. Fra 1892 valgtes hun til formand for KAD - en post hun bestred til sin 
død. Partipolitisk sluttede ON sig til den socialdemokratiske arbejderbevægelse og blev opstillet 
som socialdemokratisk kandidat til Borgerrepræsentationen. Hun valgtes i første omgang som 
suppleant, men gled umiddelbart efter valget ind som ordinært medlem. 

Vibeke Salicath (1861 - 1921) perioden 1909-21

Begrundelse: VS' filantropiske arbejde og oprettelsen af Kvindehjemmet i Læssøegade 

Redaktør, politiker, Kvindehjemsleder. Opstillet på den antisocialistiske liste fra partiet Højre. Fra 
1912 var hun både aflønnet daglig le der af Kvindehjemmet i Læssøesgade på Nørrebro og formand 
for bestyrelsen, en dobbeltopgave som hun varetog til sin død i 1921. VS var redaktør af DKs organ 
Kvinden og Samfundet 1901-02. 

Julie Arenholt (1873 - 1952) perioden 1909-12 og igen 1913-17

Begrundelse: JAs indsats i dannelsen af Landsforbundet for Kvinders Valgret 

Fabriksinspektør, politiker, redaktør. Valgt til Borgerrepræsentationen for Det Radikale Venstre 
1909-12 og igen 1913-17. JAs livslange engagement for politisk, økonomisk og social retfærdighed 
i forholdet mellem kønnene var allerede kommet til udtryk i 1907, da hun var en af 
hovedinitiativtagerne til dannelsen af Landsforbundet for Kvinders Valgret, hvis blad Kvindevalgret 
hun redigerede 1908-12. 

Helga Larsen (1884 - 1947) perioden 1913-44 

Begrundelse: HLs mangeårige arbejde i Borgerrepræsentationen, herunder også hendes arbejde 
som rådmand.

Bryggeriarbejderske, politiker, rådmand. Fra 1913-44 sad HL i Borgerrepræsentationen for 
Socialdemokratiet, og 1944-46 var hun rådmand for Magistratens 2. afdeling. I 1918 indvalgtes hun 
i Folketinget som den første arbejderkvinde i Rigsdagen. I 1937 nedlagde hun imidlertid sit 
folketingsmandat for helt at hellige sig det sociale og politiske arbejde i Københavns kommune.



Elna Munch (1871-1945) perioden 1917-25

Begrundelse: EMs indsats i stemmeretskampen via Landsforbundet for Kvinders Valgret og hendes 
indsats i Folketinget, som en af de første kvindelige folketingsmedlemmer valgt ind i 1918

Politiker, kvindesagsforkæmper. EM var en af drivkræfterne i kampagnen for kvindernes 
stemmeret, og hun sad i Borgerrepræsentationen for Det Radikale Venstre fra 1917-25. EM var 
dermed blandt de første fire kvinder, der blev indvalgt i Folketinget i 1918 og frem til 1935 var hun 
RVs eneste kvindelige repræsentant i Folketinget.. Desuden var hun med i dannelsen af Det 
Radikale Venstre og blandt de første kvinder i ledelsen. Hun var stærkt involveret i udformningen 
af de store lovkomplekser, der vedtoges kort efter kvindestemmerettens indførelse: loven af 1919 
om ligeløn for mandlige og kvindelige tjenestemænd, ægteskabslovene 1922 og 1925.

Marie Christensen (1871-1945) perioden 1917-1921

Begrundelse: MC's indsats for at skaffe tjenestepigerne bedre arbejdsvilkår

Fagforeningsformand, politiker. Efter en dårlig plads besluttede hun i 1894 at ville bruge sit liv på 
at "løsne Danmarks Slavinders Lænker" og blev formand for Dansk Tjenestepigeforening indtil 
1927. MC gik ind i kvindevalgretskampen og var 1904 blandt stifterne af Politisk Kvindeforening, 
hvor hun blev bestyrelsesmedlem. MC, der var bestyrelsesmedlem i Socialdemokratisk 
Vælgerforening i Rosenborgkredsen, stillede op som partiets kandidat til Borgerrepræsentationen 
og indvalgtes ved valget i 1917.



Teknik- og Miljøforvaltningen

Center for Byggeri 
Vejnavnenævnet

Telefonnotat - samtale med Sarah Højgaard Cawood, 
ligestillingskonsulent i ØKF, den 3. oktober 2008

Sarah Højgaard Cawood (SHC), som er projektleder for fejring af 
100-året for indførelse af kvindelig valgret, ringede for at få en status
på udførelse af BR-beslutning af 24. april 2008 med henstilling til 
Vejnavnenævnet om at navngive veje og pladser efter kvindelige BR-
medlemmer, og efter flere kvinder generelt. 

SHC mente, at det kunne være en god idé, f.eks. samlet at navngive en 
række veje i et nyt byudviklingsområde, og at det ville være godt med 
i det mindste én navngivning inden for tidsrammen, dvs. senest - og 
gerne - den 12. marts 2009.

Jeg oplyste om at jeg foreløbigt har gjort følgende overvejelser:
- som konkret og antageligt relativt snarligt realisabelt forslag at

omdøbe Sporgade i Sydhavnen, efter f.eks. Olivia Nielsen,
som udover at være socialdemokratisk BR-medlem arbejdede
for at oprette Kvindeligt Arbejderforbund, og var dets formand
frem til sin død. Vejen har ingen adresser, og dens navn ikke
nogen lang historie. Der har været nogle overvejelser om
opgradering af vejen i forbindelse med lokalplaner vedr. HF
Frederikshøj og Mozart, som Sporgade er adgangsvej til. Det
skal afklares med Center for Bydesign, hvorledes en
omdøbning kan indgå i aktuelle planer, med henblik på at
sætte forslaget på dagsordenen til Vejnavnenævnets
kommende møde den 9. december.

- at jeg i mit igangværende arbejde med at skabe overblik over
kommende udviklingsområder forsøger at finde et område,
hvor man kan navngive efter flere BR-medlemmer.

- at vi kan medregne flere igangværende navngivninger, Matty
Peters, Edel Saunte og Charlotte Ammundsen, som led i
opfyldelse af den generelle målsætning om at navngive efter
flere kvinder.

- at jeg giver en fornyet status til SHC, når der foreligger
konkrete afklaring af forslagene vedr. Sporgade og nye
udviklingsområder.

hvilket SHC kunne tilslutte sig, og henstillede at udpegning af et 
område til fremtidig navngivning af flere kvindelige BR-
medlemmer skulle kunne offentliggøres som led i 100-års-
fejringen, evt. sammen med en konkret navngivning.
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Teknik- og Miljøforvaltningen

Center for Byggeri 
Vejnavnenævnet

Til borgmester Klaus Bondam

Status for Borgerrepræsentationens medlemsforslag om 

Nnavngivning af veje/pladser efter kvindelige BR-medlemmer i 
forbindelse med 100-året for kvinders valgret til kommunale 
valg

Den 24. april 2008 besluttede Borgerrepræsentationen på baggrund af 
et medlemsforslag at opfordre Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag 
til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde et antal veje i København 
efter de første kvindelige medlemmer af Københavns 
Borgerrepræsentation. Der var vedlagt en liste med seks konkrete 
forslag til navne.

Forslagsstillerne ønskede desuden, at navngivningen af vejene så vidt 
muligt skulle finde sted i forbindelse med jubilæet den 12. marts 2009, 
og at Vejnavnenævnet fremover skulle søge at få en mere ligelig 
fordeling af veje, der er opkaldt efter kvinder og mænd.

På baggrund af BR’s beslutning anbefaler sekretæren for 
Vejnavnenævnet følgende:

1. At Vejnavnenævnet foreslår mindst én mulighed for konkret
navngivning i forbindelse med jubilæet den 12. marts 2009
efter et af BR-medlemmerne på listen med konkrete forslag.

2. At Vejnavnenævnet udpeger ét blandt kommende
udviklingsområder, hvor man kan foretage navngivning efter
yderligere et antal kvindelige BR-medlemmer som led i en
samlet systematik.

Ad 1 - konkret forslag: 
Det foreslås at omdøbe Sporgade i Kgs. Enghave efter et af de 
socialdemokratiske BR-medlemmer på ovennævnte liste, Olivia 
Nielsen, Helga Larsen eller Marie Christensen, da der i forvejen er en 
systematik med navngivning efter socialdemokratiske politikere i 
området. Det skal bl.a. ved en konkret besigtigelse klarlægges, om 
Sporgade er velegnet. 

Sideløbende må andre muligheder undersøges, så det sikres, at mindst 
et konkret forslag kan behandles af Vejnavnenævnet og besluttes af 
TMU med henblik på realisering i forbindelse med jubilæet den 12. 
marts 2009. Da der må tages højde for eventuel nødvendig 
gennemførelse af partshøring, indebærer det en relativ stram tidsplan.

Ad 2 - udviklingsområder:
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Der er iværksat en kortlægning af udviklingsområder, hvor der skal 
anlægges nye veje og pladser i forbindelse med nybyggeri. Det 
foreslås herunder, at Vejnavnenævnet udpeger et område med veje og 
eventuelt pladser, som findes velegnet til navngivning efter et antal 
kvindelige BR-medlemmer. 

Et muligt forslag kunne være Artillerivej Syd, hvor navnene kan 
placeres som kontrast til navngivningen efter de danske statsmænd i 
naboområdet omkring Axel Heidesgade. Udpegning kan 
offentliggøres i forbindelse med jubilæet den 12. marts 2009. Der kan 
ikke gives nogen tidsplan for realisering, da den vil afhænge af 
udviklingen i byggekonjunkturerne.

Allerede gennemførte tiltag 
Der er hidtil gjort følgende tiltag for at realisere det generelle politiske 
ønske om navngivning af veje og pladser efter kvindelige BR-
medlemmer, herunder borgmestre:

 Sekretæren for Vejnavnenævnet fremsendte den 6. februar
2008 på baggrund af en bestilling et notat om navngivning
efter kvindelige BR-medlemmer til Teknik- og
Miljøborgmesteren. Her blev opridset principper for
vejnavngivning og nævnt mulige områder, hvor navngivning
kan finde sted.

 Overborgmesterens sekretariat har fremsendt tre forslag til
Vejnavnenævnet på kvindelige afdøde borgmestre, der kunne
hædres med et vejnavn, Edel Saunte, Lilly Helveg Petersen og
Charlotte Ammundsen.
Vejnavnenævnet vedtog på sit møde den 31. marts 2008 at
anbefale navngivning af den ydre del af Rentemestervej efter
Edel Saunte, Københavns første kvindelige borgmester, da
dette vejstykke alligevel skulle have nyt navn for at lette
orienteringen i området. Efter mange indsigelser mod dette
forslag under partshøringen behandlede Vejnavnenævnet
forslaget på ny den 24. juni 2008, hvor man i stedet anbefalede
navnet Efterslægtsvej, som efterfølgende blev besluttet af
TMU.

 Vejnavnenævnet vedtog på sit møde den 9. september 2008 at
anbefale navngivning af den sydvestlige del af Borgmester
Jensens Allé efter Edel Saunte samt at navngive den fornyede
plads ved Kulturhuset Indre By efter miljøborgmester
Charlotte Ammundsen. Disse forslag sendes i partshøring
medio oktober, og derefter til beslutning i TMU.



Teknik- og Miljøforvaltningen

Center for Byggeri 
Vejnavnenævnet

Til borgmester Klaus Bondam

Notat vedr. indvielse af navngivne veje i forbindelse med 100-
året for indførelse af den kvindelige valgret

Den 24. april 2008 besluttede Borgerrepræsentationen på baggrund af 
et medlemsforslag at opfordre Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag 
til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde et antal veje i København 
efter de seks første kvindelige medlemmer af Københavns 
Borgerrepræsentation. Tidligere havde overborgmesterens sekretariat 
fremsendt tre forslag til Vejnavnenævnet på kvindelige afdøde 
borgmestre, der kunne hædres med et vejnavn, Edel Saunte, Lilly 
Helveg Petersen og Charlotte Ammundsen.

Siden er der bl.a. sket følgende:
- Vejnavnenævnet behandlede på flere møder forslag om

navngivning af veje/pladser efter Edel Saunte og Charlotte
Ammundsen

- Projektlederen for fejring af 100-året for indførelse af
kvindelig valgret, Sarah Højgaard Cawood (fra HR i ØKF)
kontaktede den 3.oktober undertegnede for at få en status på
realisering af beslutningen om at navngive veje/pladser efter
kvindelige kommunalpolitikere

- Sarah Højgaard Cawood blev her opdateret med tidligere
tiltag, og oplyst om, at der var konkrete overvejelser om at
navngive veje/pladser efter alle borgmestrene og de seks BR-
medlemmer. På baggrund heraf blev udarbejdet et telefonnotat
og et notat med orientering til Klaus Bondam.

- Vejnavnenævnet indstillede på mødet den 27.11.2008 til TMU
at foretage navngivninger efter Edel Saunte, Charlotte
Ammundsen og Olivia Nielsen

- Efter dette møde anmodede Rådhussekretariatet undertegnede
om at formidle informationer, herunder med ØKF, vedr.
eventuelle markeringer af de navngivne veje/pladser.

- TMU fulgte på mødet den 14.01.2009 indstillingen og vedtog
de anbefalede navngivninger, til ikrafttræden på 100-årsdagen
for første brug af den kvindelige valgret, den 12. marts, 2009

- Den 16.01.2009 blev der (af sekretæren for Vejnavnenævnet)
bestilt opsætning af vejnavneskilte for Edel Sauntes Allé,
Charlotte Ammundsens Plads og Olivia Nielsens Gade hos
Malene Muchardt-Pind ,CTR

- Den 21.01.2009 spurgte Malene Muchardt-Pind  pr. email, om
der skulle tages højde for særlige forhold omkring opsætning
af skiltene, f.eks. en nødvendig tildækning inden en planlagt
afsløring.
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- De eneste kendte planer i den forbindelse, var eventuelle
arrangementer på ikrafttrædelsesdatoen den 12. marts 2009,
som jeg ville følge op på.

- SHC oplyste ved min opfølgning, at der var planlagt et
arrangement på dagen til indvielse af Olivia Nielsens Plads, og
et arrangement ved Edel Sauntes Allé i forbindelse den 27.
april i forbindelse med fejringen af Fælledparkens 100-års-
jubilæum, begge med OB’s deltagelse.

- Jeg var ikke bekendt med, hvorvidt de i øvrigt havde aftalt
disse arrangementer med andre i TMF, men  videreformidlede
informationen om dem til Malene Muchardt-Pind.

- Vedr. Charlotte Ammundsens Plads sendte en borger, Lisa von
Bülow, en email om, at hun var bekendt med, at SF
København ville holde et arrangement på pladsen den 12.
marts. Jeg har ikke fået andre henvendelser i denne anledning,
og heller ikke foretaget mig andet end at foretage et opslag i
eDoc, hvor jeg fik bekræftet, at SF København har søgt hos
CVJ om - og fået tilladelse til - at holde det nævnte
arrangement, som er en festligholdelse af, at en plads er
navngivet efter en SF’er, men ikke har karakter af noget
officielt ”navngivningsarrangement”.

- På mødet i Vejnavnenævnet den 27.02.2009 orienterede jeg
nævnet om, hvad jeg var bekendt med vedr. arrangementer i
anledning af disse navngivninger.

På baggrund af forløbet, hvor det ikke foreligger helt klart, hvornår og 
med hvem hvilke arrangementer er blevet aftalt, eller hvem der har 
ansvaret for, at der sker en koordination af alle involverede instanser, 
er vi ved at udarbejde et forslag til en procedure for, hvorledes sager 
vedr. markeringer i forbindelse med navngivning af veje, pladser mv. 
skal håndteres i fremtiden.



From:      Malene Muchardt-Pind
Sent:       Wed, 21 Jan 2009 09:04:12 +0100
To:                        Erik Willumsgaard
Subject:                SV: Ikrafttrædelsesdato for ændret forløb af langelinie mv.

Kære Erik

Jeg har kigget på Olivia Nielsens Gade, og der bestiller jeg skilte til i dag.

Det er min forventning, at jeg i løbet af denne og næste uge får kigget og bestilt resten. Og du har oplyst, at vejene 
skifter navn pr. 12. marts, og der regner jeg da med at skiltene skulle være parat til. Du må sørge for følgende 
materiale til mig:

 Oversigtplan over nye hus nr., hvor disse skal skiftes ud
 Hvilke skilte skal overborgmesteren ud at afsløre. Dette skal nemlig koordineres med opsætningen.

Med venlig hilsen 
Malene Muchardt-Pind 
__________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE
Teknik- og Miljøforvaltningen
Center for Trafik

_____________________________________________ 

Fra:     Erik Willumsgaard  
Sendt:  20. januar 2009 14:40
Til:    Malene Muchardt-Pind
Emne:   Ikrafttrædelsesdato for ændret forløb af langelinie mv.

Kære Malene

Din telefon virker stadig ikke. Hvordan har du fået det arrangeret? :-)

Men jeg ville gerne tale med dig for at høre, hvilken ikrafttrædelsesdato vi kan opgive i nyhedsbrevet for det 
ændrede forløb af Langelinie Allé og Kaj?

Med venlig hilsen 
Erik Willumsgaard
Sekretær, cand.scient.pol.
__________________________
KØBENHAVNS KOMMUNE
Teknik- og Miljøforvaltningen
Center for Byggeri
Vejnavnenævnet



Teknik- og Miljøforvaltningen

Center for Byggeri 
Vejnavnenævnet

Til Borgerrepræsentationen

Notat: Status på navngivning af veje og pladser efter kvindelige 
BR-medlemmer, jf. beslutning i Borgerrepræsentationen den 
24. april 2008

Baggrund
Den 24. april 2008 besluttede Borgerrepræsentationen på baggrund af 
et medlemsforslag at opfordre Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag 
til Teknik- og Miljøudvalget om at navngive veje i København efter 
de første kvindelige medlemmer af Københavns 
Borgerrepræsentation. Der var vedlagt en liste med seks konkrete 
forslag til navne.
Forslagsstillerne ønskede desuden, at navngivningen så vidt muligt 
skulle finde sted i forbindelse med 100-års-jubilæet for kvinders 
valgret den 12. marts 2009, og at Vejnavnenævnet fremover skulle 
søge at få en mere ligelig fordeling af veje, der er opkaldt efter 
kvinder og mænd.

Tiltag
Vejnavnenævnet har overvejet at udpege et udviklingsområde med 
flere nye veje, hvor der kunne finde en samlet navngivning sted efter 
de seks BR-medlemmer.
En kortlægning af kommende udviklingsområder har dog vist, at der - 
bl.a. på grund af opbremsningen i byggeriet - endnu ikke for nogen af 
dem er aktuelt behov for navngivning af nye veje. Man har så 
overvejet andre muligheder og foretaget følgende:

 TMU besluttede på sit møde den 14. januar 2009, efter
indstilling fra Vejnavnenævnet, at Sporgade, som er en mindre
sidegade til Borgmester Christiansens Gade i Sydhavnen,
skifter navn til Olivia Nielsens Gade efter Olivia Nielsen, der
blev valgt til Borgerrepræsentationen for Socialdemokratiet i
1909. Placeringen er bl.a. valgt, fordi navnet passer godt ind i
systematikken med at navngive efter ”historiske
socialdemokrater” i området. Navnet træder i kraft på
jubilæumsdagen den 12. marts 2009, og vil blive markeret med
et arrangement.

 Vejnavnenævnet har på sit møde den 27. februar 2009
anbefalet at indstille, at en række unavngivne pladser i Vanløse
navngives efter de resterende fem navne fra ”BR-listen”:

o Helga Larsens Plads: Plads mellem Skibelundsvej,
Sallingvej og Jyllingevej

o Vibeke Salicaths Plads: Plads på hjørnet af Jernbane Allé
og Grøndals Parkvej
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o Elna Munchs Plads: Plads med bus-endestation på
hjørnet af Ålekistevej og Jyllingevej

o Marie Christensens Plads: Plads med bus-endestation
for enden af Jydeholmen

o Julie Arenholts Have: Område ved Jyllingevej og
Krogebjerg

 Forslagene vedr. navngivning af de fem pladser i Vanløse
sendes nu i høring blandt de berørte ejere og lejere, inden der
sker indstilling til TMU.

Med hensyn til ønsket om, at Vejnavnenævnet fremover skulle søge at 
få en mere ligelig fordeling af veje, der er opkaldt efter kvinder og 
mænd, kan det oplyses, at fordelingen har været således, at nævnet 
siden BR-beslutningen har indstillet veje og pladser til navngivning 
efter 12 kvinder og 4 mænd.

Endelig kan det oplyses, at der også er sket tiltag vedr. navngivning 
efter de tre borgmestre, Edel Saunte, Lilly Helveg Petersen og 
Charlotte Ammundsen. TMU har således, efter indstilling fra 
Vejnavnenævnet, besluttet at navngive den fornyede plads ved 
Kulturhuset Indre By Charlotte Ammundsens Plads og at ændre 
navnet for den sydvestlige del af Borgmester Jensens Allé til Edel 
Sauntes Allé pr. 12. marts 2009. Endelig har Vejnavnenævnet 
indstillet at navngive en plads på Østerbro, på hjørnet af Borgmester 
Jensens Allé og Jagtvej, efter Lilly Helveg Petersen.



From:      Kaj Holm Andersen
Sent:       Thu, 5 Mar 2009 14:48:03 +0100
To:                        Erik Willumsgaard
Cc:                        Karina Brix
Subject:                VS: Arrangementer i forbindelse navngivning af veje

Nanna bad om en kort udgave af forløbet til Klaus - du får den lige til orientering. Også i forhold til status på Edel 
Sauntes Allé, hvis du hører noget om den.
mvh. Kaj

______________________________________________ 
Fra:     Kaj Holm Andersen  
Sendt:  5. marts 2009 14:43
Til:    Nanna Møller
Emne:   Arrangementer i forbindelse navngivning af  veje

Kære Nanna.

Hermed de oplysninger, jeg har fået fra Erik Willumsgaard (+ eget helt dugfriske tjek i CPN):

1) Charlotte Ammundsen

SF har på helt normal vis søgt Center for Veje om arrangementstilladelse og fået tilladelsen uden andre har været 
involveret. Erik har tjekket, at de ikke har søgt om en tilladelse, der har noget med en officiel navngivning at gøre. 
Det har de ikke. Øjensynligt vil de blot lave en partimarkering af, at pladsen er blevet navngivet efter Charlotte 
Ammundsen

2) Edel Saunte og Olivia Nielsen

Der har været forespørgsler fra Økonomiforvaltningen til disse sager, som Erik har besvaret - en enkelt gang har vi 
bedt ham give oplysninger om status til OB's Sekretariat efter en henvendelse fra Jesper Rønnow.

Olivia Nielsens Gade kører åbenbart sit eget løb med OB-arrangement uden nogen i TMF er involveret.

Center for Park og Natur har fået henvendelse fra ØKF om muligheden for at sammenkoble fejringen af 
Fælledparkens jubilæum (som OB jo også er inviteret til) den 27. april med et arrangement med afsløring af Edel 
Sautes Allé. Det har OB åbenbart bedt om blev undersøgt. CPN har svaret, at det synes de er en dårlig 
sammenblanding. Fokus for arrangementet bør efter CPN's holdning være jubilæet. Fysisk er det planlagt til 
Klosterfælleden, hvor 1. etape igangsættes. Det passer dårligt med Edel Sauntes Allé. Og så er A.P. Møllerfonden 
involveret i jubilæumsarrangementet. Det matcher heller ikke et navngivningsarrangement for Edel Sauntes Allé.
CPN har tidligere givet denne besked til ØKF og netop gjort det skriftligt.
Jeg synes, det er fornuftige argumenter imod et arrangement omkring Edel Sauntes allé den 27. april - og det skal 
da under ingen omstændigheder arrangeres uden om Klaus. Vi må holde øje med det videre forløb.

I forbindelse med disse sager er det blevet klart, at der er behov for retningslinier for, hvordan 
navngivningsarrangementer iværksættes. Sådanne retningslinier findes ikke i dag. Jeg har derfor bedt om et oplæg 
fra CBG, som kan forelægges Vejnavnenævnet. Udgangspunktet skal være, at det er nævnet, der i forbindelse med 
indstillinger om navngivning forholder sig til, om der skal iværksættes officielle arrangementer. Og så skal vi have 
procedurer, der sikrer, at vi bedst muligt opfanger "uautoriserede" initiativer
.
mvh. Kaj



Teknik- og Miljøforvaltningen

Center for Byggeri 
Vejnavnenævnet

Til Borgerrepræsentationen

Notat: Status på navngivning af veje og pladser efter kvindelige 
BR-medlemmer, jf. beslutning i Borgerrepræsentationen den 
24. april 2008

Baggrund
Den 24. april 2008 besluttede Borgerrepræsentationen på baggrund af 
et medlemsforslag at opfordre Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag 
til Teknik- og Miljøudvalget om at navngive veje i København efter 
de første kvindelige medlemmer af Københavns 
Borgerrepræsentation. Der var vedlagt en liste med seks konkrete 
forslag til navne.
Forslagsstillerne ønskede desuden, at navngivningen så vidt muligt 
skulle finde sted i forbindelse med 100-års-jubilæet for kvinders 
valgret den 12. marts 2009, og at Vejnavnenævnet fremover skulle 
søge at få en mere ligelig fordeling af veje, der er opkaldt efter 
kvinder og mænd.

Tiltag
Vejnavnenævnet overvejede at udpege et udviklingsområde med flere 
nye veje, hvor der kunne finde en samlet navngivning sted efter de 
seks BR-medlemmer samt de tre første kvindelige borgmestre i 
København.
En kortlægning af kommende udviklingsområder viste dog, at der, 
bl.a. på grund af opbremsningen i byggeriet - endnu ikke for nogen af 
disse områder er aktuelt behov for navngivning af nye veje. 
Der blev så overvejet andre muligheder og foretaget følgende 
navngivninger inden for det officielle jubilæumsår:

 Olivia Nielsens Gade. Ændret navn for Sporgade, som var en
mindre sidegade til Borgmester Christiansens Gade, efter
Olivia Nielsen, der blev valgt til Borgerrepræsentationen for
Socialdemokratiet i 1909, og var i øvrigt stifter af Kvindeligt
Arbejderforbund i Danmark, KAD. Placeringen blev bl.a.
valgt, fordi navnet passer godt ind i systematikken med at
navngive efter ”historiske socialdemokrater” i området.
Navnet trådte i kraft på jubilæumsdagen den 12. marts 2009,
og blev markeret med et arrangement med deltagelse af
overborgmesteren, repræsentanter for KAD (som nu er en del
af 3F) og mange af Olivia Nielsens olde-, tip- og
tiptipoldebørn.

 Charlotte Ammundsens Plads. Den fornyede plads ved Kultur-
huset Indre By blev navngivet efter Charlotte Ammundsen
(1947-2003), som var medlem af BR 1982-1997 for SF og
Københavns miljøborgmester 1982-1997. Navngivningen blev
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yderligere begrundet med, at Charlotte Ammundsen var født i 
Indre By, boede i kvarteret og var aktiv her hele sit liv, f.eks. i 
arbejdet med Torvehalsprojektet. 
Navnet trådte i kraft på jubilæumsdagen den 12. marts 2009, 
og blev af SF København markeret med et arrangement med 
deltagelse af bl.a. børne- og ungdomsborgmesteren.

 Edel Sauntes Allé. Ændret navn for den sydvestlige del af
Borgmester Jensens Allé, der blev delt i to adskilte vejstykker
som led i fornyelsesprojektet for Fælledparken.
Efter Edel Saunte (1904-1991), der var medlem af BR for
Socialdemokratiet 1937-1974 og Københavns første kvinde-
lige borgmester (1962-1974).

Efter forslag fra Vanløse Lokaludvalg indstillede Vejnavnenævnet 
yderligere fire pladser og en vej i Vanløse til navngivning efter 
kvindelige medlemmer af BR: 

 Vibeke Salicaths Have: Grønt område på hjørnet af Jernbane
Allé og Grøndals Parkvej, efter Vibeke Salicath (1861-1921),
som var medlem af Borgerrepræsentationen for Den
Antisocialistiske Liste 1909 - 1921.

 Elna Munchs Plads: Plads med bus-endestation på hjørnet af
Ålekistevej og Jyllingevej, efter Elna Munch (1871-1945), der
var medlem af Borgerrepræsentationen for Det Radikale
Venstre 1917 - 1925.

 Helga Larsens Plads: Plads med bus-endestation for enden af
Jydeholmen, efter Helga Larsen (1884 - 1947), der var medlem
af Borgerrepræsentationen for Socialdemokratiet i
1913 - 1944.

 Marie Christensens Plads. Plads på hjørnet af Jyllingevej,
Sallingvej og Skibelundvej, efter Marie Christensen (1871-
1945), der var medlem af Borgerrepræsentationen for
Socialdemokratiet 1917- 1921.

 Julie Arenholts Vænge: Ny vej ved Jydeholmen i Vanløse
Bymidte, efter Julie Arenholt (1873 - 1952), som var medlem
af Københavns Borgerrepræsentation for Det Radikale Venstre
1909-12 og 1913-17.

De fire førstnævnte af disse navngivninger trådte i kraft den 23. 
september 2009, hvor de blev afsløret af borgmester Klaus Bondam 
og markeret ved et samlet arrangement, med deltagelse af Vanløse 
Lokaludvalg, MB Cecillie Lonning (V), Joan Jensen, næstformand for 
industrigruppen i 3F, og Hansina Djurhuus fra Dansk Kvindesamfund. 

Endelig indstillede Vejnavnenævnet navngivningen af
 Lilly Helveg Petersens Plads. Plads på hjørnet af Jagtvej,

Jakob Erlandsens Gade og Borgmester Jensens Allé. Efter
Lilly Helveg Petersen (1911 - 2005), som var medlem af
Borgerrepræsentationen og borgmester for sporveje 1970-1978
samt formand for Københavns Radikale Vælgerforening mv.
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Med dette vejnavn kom pladsen til at indgå i en systematik 
med navngivning efter københavnske borgmestre i området og 
til - sammen med Ove Rodes Plads - at bidrage til en ny 
systematik med navngivning efter politikere fra Det Radikale 
Venstre. 
Navngivningen trådte i kraft den 8. oktober, 2009. Afsløringen 
blev foretaget af borgmester Klaus Bondam og markeret ved et 
arrangement med deltagelse af Miljøpunkt Østerbro, Østerbro 
Lokaludvalg, Lilly Helveg Petersens søn Niels Helveg 
Petersen og mange øvrige efterkommere. 

Med hensyn til ønsket om, at Vejnavnenævnet fremover skulle søge at 
få en mere ligelig fordeling af veje, der er opkaldt efter kvinder og 
mænd, kan det oplyses, at nævnet siden BR-beslutningen har indstillet 
veje og pladser til navngivning efter i alt 10 kvinder og 4 mænd.
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

21.  Medlemsforslag om at opkalde et sted (vej, plads eller lign.) i København efter Dalai Lama
(2015-0047123)

Indstilling

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen beslutter at fravige det vedtagne princip om moratorietid på 1 år i
forbindelse med beslutning af 2. at,

2. at opfordre Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde
et egnet sted (vej, plads eller lign.) i København efter Dalai Lama, gerne på Islands Brygge i
nærheden af Svend Aukens Plads. Forslaget skal fremlægges til politisk behandling i Teknik-
og Miljøudvalget senest i maj 2015.

(Stillet af Dansk Folkeparti)

MOTIVERING

Den snart 80-årige Dalai Lama fra Tibet, har siden 1959, fra sit eksil i Indien været et humanistisk
forbillede og et godt eksempel på, at man kan kæmpe en frihedskamp, uden at få blod på hænderne.
For dette har Dalai Lama fortjent modtaget Nobels Fredspris.  Det er forslagsstillerens opfattelse, at
København bør ære Dalai Lamas store personlighed ved at opkalde et sted efter ham.

I København har man tidligere vedtaget et princip om moratorietid på 1 år (Se bilag 1). 1 års
moratorietid betyder, at personer skal være afdøde, og der skal gå et år, inden der kan opkaldes et
sted efter dem. Dette medfører, at Vejnavnenævnet i København hverken kan behandle eller tage
stilling til et navn inden for det første år, hvor en person er død. Derimod følger man ikke denne
praksis i Hobro. Her kan man godt opkalde steder efter nulevende personer, og byen har netop
opkaldt en vej efter racerkøreren Tom Kristensen. Der er således forskellig praksis i landets
kommuner, om hvorvidt man kan opkalde et sted efter en nulevende person eller ej.

Stednavneudvalget er et udvalg under Kulturministeriet. Udvalget har påpeget, at før folk er døde,
ved man ikke, hvordan de har levet. De kan nå at komme i fængsel eller lignende. Ligesom der kan
gå tid, før man finder ud af, hvad en nyligt afdød person har lavet af ulykker. Derfor anbefaler
Stednavneudvalget, at man ikke opkalder steder efter levende eller nyligt afdøde personer.

Forslagsstilleren er bekendt med denne anbefaling, men tør godt under hensyntagen til Dalai Lamas
høje alder foreslå, at København gør en undtagelse fra den vedtagne moratorietid og
Stednavneudvalgets anbefaling. Dalai Lama skulle jo gerne nå at opleve dette. Derfor kunne det
være fint, hvis København i forbindelse med Dalai Lamas 80-års fødselsdag d. 6. juli 2015 kan
afsløre, hvilket sted der bliver opkaldt efter ham.



Forslagsstilleren har i øvrigt bemærket, at i det danske EURO 2020-bud og i den video (Se bilag 2) -
der har været produceret for at få EM til København i 2020 - har man lovet, at København vil opkalde
20 veje efter fodboldlegender. Af videoen fremgår det, at der i København i 2020 vil være både
”David Beckham Square” og ”Michel Platini Square”. Der er selvfølgelig 5 år til 2020, men
forslagsstilleren forventer, og håber så sandelig, at de nævnte fodboldlegender stadig vil være
nulevende i 2020. Bag det danske EURO 2020-bud står DBU, Sport Event Denmark, Wonderful
Copenhagen og Københavns Kommune.

Derfor opfordrer forslagsstilleren Vejnavnenævnet til at finde et egnet sted i København, der kan
opkaldes efter Dalai Lama, og nævner, at det for eksempel kan være på Islands Brygge i nærheden
af Svend Aukens Plads. Denne placering, mener forslagsstilleren, vil give god mening, da der er tale
om to store personligheder, men andre forslag til placering kan også inddrages. Det vigtigste er, at
Københavns Kommune viser Dalai Lama den ære. Jo før jo bedre.

Beslutning
 
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 26. februar 2015 

 
Medlemsforslaget blev forkastet med 48 stemmer imod 2. Ingen medlemmer undlod at stemme. 

 
For stemte: O.
Imod stemte: A, B, C, F, I, V og Ø.
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

GODKENDERE OG NOTER

21.  Medlemsforslag om at opkalde et sted (vej, plads eller lign.) i København efter Dalai Lama
for mødet den 26.02.2015, kl. 17:30 i Borgerrepræsentationens mødesal

Rikke Demant Hansen



Borgerrepræsentationen 

BESLUTNINGSPROTOKOL 

fra Ordinært møde torsdag den 15. november 2001 

Nr. 18 BR 444/01. Medlemsforslag om moratorietid 

(Stillet i Bygge- og Teknikudvalget af Ole Hentzen (C), Jens Johansen (F) samt 

Tine Peters og Søren Pind (begge V)): 

Der indføres en moratorietid på et år, før en lokalitet kan navngives efter en afdød. 

(Bygge- og Teknikudvalget) (Standsningsret) 

   

Det Radikale Venstre stillede følgende ændringsforslag: 

"Der indføres en moratorietid på 5 år." 

Ændringsforslaget blev forkastet med 30 stemmer imod 18. 

Imod stemte: A, V, O, P, D, Aage Pedersen og Lubna Elahi. 

For stemte: F, Ø, C, B og L. 

Dansk Folkeparti stillede følgende ændringsforslag: 

"Der indføres en moratorietid på 3 år." 

Forslaget blev forkastet med 27 stemmer imod 22.  

For stemte: F, Ø, O, C, B og L.  

Imod stemte: A, V, P, D, Aage Pedersen og Lubna Elahi. 

Medlemsforslaget blev herefter godkendt med 40 stemmer imod 9.  

For stemte: A, V, F, Ø, P, L, D, Aage Pedersen og Lubna Elahi. 

Imod stemte: O, C og B.  

  



Bilag 2: Video for at få EM til København i 2020 

http://www.dbu.dk/Nyheder/2014/September/EM2020.aspx 

 

http://www.dbu.dk/Nyheder/2014/September/EM2020.aspx
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

37.  Medlemsforslag om navngivelse af gader mv. i København, opkaldt efter danske faldne
internationalt udstationerede soldater (2020-0139396)

Medlemsforslag

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen pålægger Vejnavnenævnet at udarbejde et forslag til Teknik- og
Miljøudvalget om mulighederne for at opkalde et eller flere egnede steder (veje, gader, pladser
eller lign.) i København efter internationalt udstationerede faldne danske soldater. Forslagene
skal fremlægges til politisk behandling i Teknik- og Miljøudvalget efter sommerferien.

(Stillet af Dansk Folkeparti)

Motivation

Dansk Folkeparti ønsker at markere den seneste 25-30 års udstationering af danske soldater, der har
været udsendt som fredsbevarende styrker, og ønsker derfor at pålægge Vejnavnenævnet til at
udarbejde forslag til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde flere egnede steder i København efter
internationalt udstationerede faldne soldater.

Dansk Folkeparti mener, der skal sættes et varigt minde, for de soldater som har ofret livet i kampen
mod terrorisme, og vil derfor gerne have kastet ønsket herom ind i den nuværende debat.

 

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 24. juni 2020

Sagen blev taget af dagsordenen ved mødets start.
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GODKENDERE OG NOTER

37.  Medlemsforslag om navngivelse af gader mv. i København, opkaldt efter danske faldne
internationalt udstationerede soldater
for mødet den 24.06.2020, kl. 17:30 i Telefonmøde via Teams

Stine Lerche Lauridsen

Tom Kaadtmann Buck
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

34.  Medlemsforslag om navngivelse af gader mv. i København, opkaldt efter danske faldne
internationalt udstationerede soldater (2020-0139396)

Medlemsforslag

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen pålægger Vejnavnenævnet at udarbejde et forslag til Teknik- og
Miljøudvalget om mulighederne for at opkalde et eller flere egnede steder (veje, gader, pladser
eller lign.) i København efter internationalt udstationerede faldne danske soldater. Forslagene
skal fremlægges til politisk behandling i Teknik- og Miljøudvalget senest i oktober.

(Stillet af Dansk Folkeparti)

Motivation

Dansk Folkeparti ønsker at markere den seneste 25-30 års udstationering af danske soldater, der har
været udsendt som fredsbevarende styrker, og ønsker derfor at pålægge Vejnavnenævnet til at
udarbejde forslag til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde flere egnede steder i København efter
internationalt udstationerede faldne soldater.

Dansk Folkeparti mener, der skal sættes et varigt minde, for de soldater som har ofret livet i kampen
mod terrorisme, og vil derfor gerne have kastet ønsket herom ind i den nuværende debat.

 

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 20. august 2020

 

Medlemsforslaget blev taget af dagsordenen ved mødets start.
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35.  Medlemsforslag om at opkalde sted i København efter Bent Fabricius-Bjerre
(2020-0186130)

Medlemsforslag

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen pålægger Vejnavnenævnet at udarbejde et forslag til Teknik- og
Miljøudvalget om mulighederne for at opkalde et sted (vej, gade, plads eller lign.) i København
efter Bent Fabricius-Bjerre. Forslaget skal fremlægges til politisk behandling i Teknik- og
Miljøudvalget senest i oktober 2020.

(Stillet af Dansk Folkeparti)

Motivering

Dansk Folkeparti ønsker at markere den netop afdøde danske komponist og musiker, Bent
Fabricius-Bjerre, ved at opkalde et sted efter ham. Han var dansk kultur- og musikhistorie af fornemste
karat og bør som sådan hyldes af landets hovedstad. 

I forvejen har København flere veje og gader opkaldt efter komponister, kunstnere og forfattere. Bent
Fabricius-Bjerre har spillet sig ind i alle danskeres hjerter. Helt tilbage i 1962 havde Bent
Fabricius-Bjerre stor succes med singlen Alley Cat og herefter fulgte hit efter hit samt de mange
uforglemmelige melodier til film og tv-serier ikke mindst Olsen Banden og Matador.

DF mener derfor, at det er helt naturligt at mindes ham i København med at opkalde en smuk vej eller
plads efter ham.

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 20. august 2020

Medlemsforslaget blev forkastet med 40 stemmer imod 13. 1 medlem undlod at stemme.

For stemte: V, C, O og Fremad.

Imod stemte: A, Ø, B, F og Å.

Undlod at stemme: Niko Grünfeld (Løsgænger).
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

36.  Medlemsforslag om Palæstinas Plads i København (2021-0164103)

Medlemsforslag

Det foreslås,

1. at Borgerrepræsentationen pålægger vejnavnenævnet i samarbejde med teknik- og
miljøforvaltningen at udarbejde et oplæg til politisk behandling, der sikrer et nyt passende
byrum, som navngives Palæstinas Plads,

2. at Borgerrepræsentationen, såfremt 1. at punkt ikke bliver vedtaget, pålægger Vejnavnenævnet
i samarbejde med Teknik- og Miljøforvaltningen at udarbejde et oplæg til politisk behandling,
der sikrer Palæstinas Plads side om side (halvdelen af pladsen) med Israels Plads.

 (Stillet af Frie Grønne, Danmarks Nye Venstrefløjsparti)

 

Motivering

I København har vi en lang tradition for at opkalde veje, parker og pladser med forskellige
argumentationer og historier. København har bl.a. en Asiatisk Plads, Nuuks Plads, Oslo Plads,
Amerika Plads og Israels Plads. Tiden er nu inde til at udvise solidaritet med det palæstinensiske folk
og få navngivet Palæstinas Plads i København.

Frie Grønne mener, at København skal gå forrest med et sameksistenssymbol og anerkende
Palæstina som stat ved at navngive Palæstinas Plads i København. En deling af Israels Plads eller et
helt ny plads med navnet Palæstinas Plads (evt. i et nyt byområde) vil være afgørende vigtigt signal
om, at København er en mangfoldig solidarisk by med plads til alle københavnere, uanset etnisk
oprindelse, og som har fokus på grundlæggende menneskerettigheder i byens offentlige rum.

Israels Plads i København fik i øvrigt sit navn som en gestus over for staten Israel i 1968 i anledning
af 25 års jubilæet for jødeforfølgelsen. Den tragedie må vi aldrig glemme, ligesom vi ikke i dag må
tillade systematisk forfølgelse af andre folk.

 

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 24. juni 2021

Indstillingens 1. at-punkt bortfaldt på grund af stemmelighed med 26 stemmer imod 26. 1 undlod at
stemme.



For stemte: Ø, B, F, Å og Frie Grønne, Danmarks Nye Venstrefløjsparti.

Imod stemte: A, V, C og O.

Undlod at stemme: Løsgænger Kasandra Behrndt-Eriksen.

 

Indstillingens 2. at-punkt blev forkastet med 31 stemmer imod 21. 1 medlem undlod at stemme.

For stemte: Ø, B, Å og Frie Grønne, Danmarks Nye Venstrefløjsparti.

Imod stemte: A, F, V, C og O.

Undlod at stemme: Løsgænger Kasandra Behrndt-Eriksen.

 

Socialdemokratiet afgav følgende protokolbemærkning:

”Socialdemokratiet har fuld tillid til, at Vejnavnenævnet har opgaven om at finde en egnet plads, der
kan navngives Palæstinas Plads. Navnet Palæstinas Plads findes i forvejen på nævnets bruttoliste.”
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

37.  Medlemsforslag om at opkalde et egnet sted (vej, plads eller lign.) i København efter Lars
Vilks (2021-0342364)

Medlemsforslag

Det foreslås,

1. at opfordre Vejnavnenævnet til at udarbejde forslag til Teknik- og Miljøudvalget om at opkalde
et egnet sted (vej, plads eller lign.) i København efter Lars Vilks, fx på Østerbro i nærheden af
Krudttønden. Forslaget skal fremlægges til politisk behandling i Teknik- og Miljøudvalget.

(Stillet af Dansk Folkeparti)

 

Motivering

Dansk Folkeparti ønsker at ære den afdøde svenske kunstner Lars Vilks ved at opkalde en vej, plads
eller lignende efter kunstneren.

Lars Vilks deltog i et debatmøde om ytringsfrihed i Krudttønden på Østerbro i 2015, da et
terroristangreb gik i gang. Derfor ser Dansk Folkeparti gerne, at der findes et sted fx på Østerbro i
nærheden af Krudttønden, som kan opkaldes efter Lars Vilks, for at ære ham som en kunstner, der
kæmpede for ytringsfriheden på trods af meget store personlige omkostninger, så han altid fremover
bliver en del af københavnernes bevidsthed.

Dansk Folkeparti mener, at vi skal ære dem, der på vegne af os alle sammen kæmper for
ytringsfrihed og vores frie og demokratiske samfund. Vilks var en af dem, som netop kæmpede for os
alle. Som det fremgår af flere medier, var Vilks mest kendt for sin Muhammedtegning fra 2007.
Tegningen forestillede Muhammed som en hund. Tegningen gav anledning til flere dødstrusler, og
Vilks levede længe med politibeskyttelse.

Lars Vilks døde den 3. oktober 2021.

 

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 4. november 2021

Medlemsforslaget blev forkastet med 42 stemmer imod 7. 1 medlem undlod at stemme.



For stemte: V og O.

Imod stemte: A, Ø, B, F, Å, C, Frie Grønne, Danmarks Nye Venstrefløjsparti og Peter Dits
Christensen (Løsgænger).

Undlod at stemme: Kasandra Behrndt-Eriksen (Løsgænger).

 

Socialdemokratiet afgav følgende protokolbemærkning:

”Socialdemokratiet bemærker, at Borgerrepræsentationen i 2001 vedtog en moratorietid på et år
inden en lokalitet kan navngives. Det vil sige, at Vejnavnenævnet ikke kan behandle spørgsmålet om
navngivning efter en afdød, førend der er gået et år efter personens død. Lars Vilks døde den 3.
oktober 2021. Spørgsmålet om navngivning efter Lars Vilks kan derfor først behandles efter den 3.
oktober 2022.” Derfor kan vi ikke stemme for forslaget.”
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

25.  Medlemsforslag om at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade (2022-0136174)

Medlemsforslag

Det foreslås,  

1. at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade.    

 (Stillet af Venstre)  

Motivering  

Ruslands invasion af Ukraine er en skelsættende begivenhed, som vil forandre Europa og vores
egen sikkerhed i mange år frem. Det er afgørende at sende et meget klart signal om, at den russiske
aggression mod et frit og demokratisk land er fuldstændigt uacceptabel. Samtidig bør de ukrainere,
der er faldet i kampen for Ukraines frihed, hædres. Her er et vejnavn en måde, hvorpå Københavns
Kommune kan ære de, som er faldet i forsvaret af Ukraine.   

Washington D.C. ændrede for nogle år siden ligeledes navnet på den gade, hvor den russiske
ambassade ligger til ”Boris Nemtsov Plaza” for på den måde at ære den tidligere russiske
vicepremierminister, som blev myrdet på baggrund af et politisk motiv.   

På baggrund af udenrigsministerens udmelding om, at der ikke er noget, som lovgivningsmæssigt
forhindrer Københavns Kommune i at fremsætte forslaget, så fremsættes forslaget igen. Den første
juridiske vurdering betød, at det blev et udvandet forslag, som blev fremsat i Teknik- og Miljøudvalget
den 14. marts 2022. 

 

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 5. maj 2022

 

Radikale Venstre fremsatte ændringsforslag om, at medlemsforslaget formuleres på følgende måde
(ÆF1):

”at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om at omdøbe hele eller dele af metropladsen ved krydset med
Kristianiagade, Oslo Plads, Stockholmsgade og Dag Hammarskjölds Allé til Ukraine Plads.”



 

SF fremsatte ændringsforslag om tilføjelse af et nyt 2. at-punkt (ÆF2):

”2. at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om, at pladsen i Nordhavn ved Østre Landsret navngives med et
navn, der har forbindelse til krigen i Ukraine.”

 

SF fremsatte ændringsforslag om at ændre formuleringen (ÆF3):

”Kristianiagade til Ukrainegade” til: ”en del af Kristianiagade op mod Dag Hammerskjölds Allé til
Ukrainegade eller Kyivgade.”

 

Det af Radikale Venstre fremsatte ændringsforslag (ÆF1) blev forkastet med 43 stemmer imod 6. 2
medlemmer undlod at stemme.

For stemte: B.
Imod stemte: Ø, A, C, F, V, I og D.
Undlod at stemme: Å.

 

Det af SF fremsatte ændringsforslag (ÆF2) blev godkendt med 36 stemmer imod 14. 2 medlemmer
undlod at stemme.

For stemte: A, C, B, F, V, I og D. 
Imod stemte: Ø. 
Undlod at stemme: Å.

 

Det af SF fremsatte ændringsforslag (ÆF3) blev forkastet med 38 stemmer imod 12. 2 medlemmer
undlod at stemme.

For stemte: V, F og I. 
Imod stemte: Ø, A, C, B og D. 
Undlod at stemme: Å.

 

Der blev begæret delt afstemning om den således ændrede indstilling. 

 



Det uændrede 1. at-punkt blev herefter forkastet med 38 stemmer imod 12. 2 medlemmer undlod at
stemme.

For stemte: V, F og I. 
Imod stemte: Ø, A, C, B og D. 
Undlod at stemme: Å.

 

Det tilføjede 2. at-punkt blev herefter godkendt uden afstemning.

 

Enhedslisten, Radikale Venstre og Alternativet fremsatte følgende protokolbemærkning:

”Partierne anerkender behovet for at navngive en plads efter Ukraine i en tid, hvor staten er truet af
kræfter udefra. Ukraine er imidlertid ikke den eneste stat, hvor en anerkendelse fra København ville
være hensigtsmæssig og derfor ser partierne gerne at f.eks. Palæstina snarest får en dedikeret
plads.”

 

Enhedslisten fremsatte følgende protokolbemærkning:

”Ukraine har brug for vores solidaritet og konkrete hjælp, mens de kæmper mod den russiske
invasion. En af de ting Ukraine har bedt om, er symbolske handlinger, som navngivning af gader.
Derfor gik arbejdet med at afklare muligheden for at omdøbe Kristianiagade, eller en anden gade i
København i gang kort efter invasionen. Og på møde i Teknik- og Miljøudvalget den 14. marts 2022
blev det besluttet at bede Vejnavnenævnet om at undersøge muligheden for at navngive en gade i
København Ukraine. Det arbejde er Vejnavnenævnet i gang med. Herunder at afklare de juridiske
rammer for arbejdet. Vi afventer derfor resultatet af dette arbejde, der forventes at foreligge inden
sommer.”

 

Venstre og SF fremsatte følgende protokolbemærkning:

”For partierne er det afgørende, at København følger bl.a. Oslo og Vilnius’ eksempel og omdøber den
gade, hvor Den Russiske Ambassade er beliggende.”

Bilag
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

25.  Medlemsforslag om at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade (2022-0136174)

Medlemsforslag

Det foreslås,  

1. at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade.    

 (Stillet af Venstre)  

Motivering  

Ruslands invasion af Ukraine er en skelsættende begivenhed, som vil forandre Europa og vores
egen sikkerhed i mange år frem. Det er afgørende at sende et meget klart signal om, at den russiske
aggression mod et frit og demokratisk land er fuldstændigt uacceptabel. Samtidig bør de ukrainere,
der er faldet i kampen for Ukraines frihed, hædres. Her er et vejnavn en måde, hvorpå Københavns
Kommune kan ære de, som er faldet i forsvaret af Ukraine.   

Washington D.C. ændrede for nogle år siden ligeledes navnet på den gade, hvor den russiske
ambassade ligger til ”Boris Nemtsov Plaza” for på den måde at ære den tidligere russiske
vicepremierminister, som blev myrdet på baggrund af et politisk motiv.   

På baggrund af udenrigsministerens udmelding om, at der ikke er noget, som lovgivningsmæssigt
forhindrer Københavns Kommune i at fremsætte forslaget, så fremsættes forslaget igen. Den første
juridiske vurdering betød, at det blev et udvandet forslag, som blev fremsat i Teknik- og Miljøudvalget
den 14. marts 2022. 

 

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 5. maj 2022

 

Radikale Venstre fremsatte ændringsforslag om, at medlemsforslaget formuleres på følgende måde
(ÆF1):

”at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om at omdøbe hele eller dele af metropladsen ved krydset med
Kristianiagade, Oslo Plads, Stockholmsgade og Dag Hammarskjölds Allé til Ukraine Plads.”



 

SF fremsatte ændringsforslag om tilføjelse af et nyt 2. at-punkt (ÆF2):

”2. at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om, at pladsen i Nordhavn ved Østre Landsret navngives med et
navn, der har forbindelse til krigen i Ukraine.”

 

SF fremsatte ændringsforslag om at ændre formuleringen (ÆF3):

”Kristianiagade til Ukrainegade” til: ”en del af Kristianiagade op mod Dag Hammerskjölds Allé til
Ukrainegade eller Kyivgade.”

 

Det af Radikale Venstre fremsatte ændringsforslag (ÆF1) blev forkastet med 43 stemmer imod 6. 2
medlemmer undlod at stemme.

For stemte: B.
Imod stemte: Ø, A, C, F, V, I og D.
Undlod at stemme: Å.

 

Det af SF fremsatte ændringsforslag (ÆF2) blev godkendt med 36 stemmer imod 14. 2 medlemmer
undlod at stemme.

For stemte: A, C, B, F, V, I og D. 
Imod stemte: Ø. 
Undlod at stemme: Å.

 

Det af SF fremsatte ændringsforslag (ÆF3) blev forkastet med 38 stemmer imod 12. 2 medlemmer
undlod at stemme.

For stemte: V, F og I. 
Imod stemte: Ø, A, C, B og D. 
Undlod at stemme: Å.

 

Der blev begæret delt afstemning om den således ændrede indstilling. 

 



Det uændrede 1. at-punkt blev herefter forkastet med 38 stemmer imod 12. 2 medlemmer undlod at
stemme.

For stemte: V, F og I. 
Imod stemte: Ø, A, C, B og D. 
Undlod at stemme: Å.

 

Det tilføjede 2. at-punkt blev herefter godkendt uden afstemning.

 

Enhedslisten, Radikale Venstre og Alternativet fremsatte følgende protokolbemærkning:

”Partierne anerkender behovet for at navngive en plads efter Ukraine i en tid, hvor staten er truet af
kræfter udefra. Ukraine er imidlertid ikke den eneste stat, hvor en anerkendelse fra København ville
være hensigtsmæssig og derfor ser partierne gerne at f.eks. Palæstina snarest får en dedikeret
plads.”

 

Enhedslisten fremsatte følgende protokolbemærkning:

”Ukraine har brug for vores solidaritet og konkrete hjælp, mens de kæmper mod den russiske
invasion. En af de ting Ukraine har bedt om, er symbolske handlinger, som navngivning af gader.
Derfor gik arbejdet med at afklare muligheden for at omdøbe Kristianiagade, eller en anden gade i
København i gang kort efter invasionen. Og på møde i Teknik- og Miljøudvalget den 14. marts 2022
blev det besluttet at bede Vejnavnenævnet om at undersøge muligheden for at navngive en gade i
København Ukraine. Det arbejde er Vejnavnenævnet i gang med. Herunder at afklare de juridiske
rammer for arbejdet. Vi afventer derfor resultatet af dette arbejde, der forventes at foreligge inden
sommer.”

 

Venstre og SF fremsatte følgende protokolbemærkning:

”For partierne er det afgørende, at København følger bl.a. Oslo og Vilnius’ eksempel og omdøber den
gade, hvor Den Russiske Ambassade er beliggende.”
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BORGERREPRÆSENTATIONEN

21.  Vejnavne navngivet efter Ukraine (2022-0155165)

Borgerrepræsentationen skal tage stilling til Vejnavnenævnets anbefaling.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Østre Landsrets Plads ikke navngives efter Ukraine, men at navnet senere kan anvendes på
et passende unavngivet sted, fx i Nordhavn, som beskrevet i afsnittet løsning,

2. at der hermed er gjort op med det ændrede medlemsforslag om at navngive gade i København
Ukrainegade stillet af Venstre, jf. Teknik- og Miljøudvalgets møde den 14. marts 2022 (bilag 2),

3. at der hermed er gjort op med det udvalgshenviste, ændrede medlemsforslag om at omdøbe
Kristianiagade til Ukrainegade stillet af Venstre, jf. Borgerrepræsentationens møde den 5. maj
2022 (bilag 3).

(Teknik- og Miljøudvalget)

Problemstilling

Den 14. marts 2022 behandlede Teknik- og Miljøudvalget et medlemsforslag fra Venstre om ”at
Teknik- og Miljøudvalget anmoder Vejnavnenævnet om en indstilling om, at en gade i København
bliver navngivet efter Ukraine”. Et ændringsforslag fra Socialdemokratiet blev vedtaget om ”at Teknik-
og Miljøudvalget anmoder Vejnavnenævnet om at undersøge muligheden for, at en gade i
København navngives efter Ukraine, og at Ukraine (evt. med dertilhørende by- og stednavne)
optages i navnebanken”.

Den 5. maj 2022 behandlede Borgerrepræsentationen et medlemsforslag fra Venstre om ”at
Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge Borgerrepræsentationen en
sag om at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade. Et ændringsforslag fra Socialistisk Folkeparti blev
vedtaget således, ”at Borgerrepræsentationen pålægger Teknik- og Miljøudvalget at forelægge
Borgerrepræsentationen en sag om, at pladsen i Nordhavn ved Østre Landsret navngives med et
navn, der har forbindelse til krigen i Ukraine”.

Den 9. maj 2022 afholdt Vejnavnenævnet møde og behandlede de to medlemsforslag.
Vejnavnenævnets anbefaling fremgår af afsnittet løsning.

Løsning

Lovgivningsmæssige regler og Vejnavnenævnets kriterier for vejnavngivning



I Københavns Kommune er der ikke praksis for umiddelbart at ændre vejnavne. Vejnavnenævnet har
således et kriterie om, at eksisterende vejnavne ikke ændres, medmindre der er tvingende
adressemæssige årsager til det, da det er til stor gene for berørte ejere, lejere og erhverv at skulle
ændre adresse, ligesom det også skaber forvirring for udefrakommende besøgende til København og
kommunikation om byens geografiske lokaliteter udadtil. Der går blandt andet lang tid, inden de
almindelige GPS-navigationssystemer kan finde en ny adresse. Det samme gælder i de kort, der
vises på internet m.v. Årsagen er, at GPS -systemer og digitale kort er længe om at blive opdateret
med nye og korrekte vejnavne og adresser. Stat og kommuner har ingen indflydelse på udbyderne af
GPS navigationssystemer.

Eksisterende vej- og pladsnavne ændres som hovedregel kun, hvis de ikke længere opfylder kravene
i Adressebekendtgørelsens § 4, stk. 4 om, at et navn skal betegne et sammenhængende
færdselsareal. Det betyder, at opdeles en navngiven vej eller plads af en permanent fysisk
foranstaltning, så færdselsarealet for den kørende trafik opdeles i flere adskilte dele, skal
adressemyndigheden træffe beslutning om, hvorvidt den hidtidige navngivning af vejen eller pladsen
stadig opfylder hensynene i bekendtgørelsen om, at vejnavne fastsættes, så enhver lettest kan finde
frem til den adresse, som pågældende søger, eller om der skal fastsættes en ny adresse til de
adskilte dele af vejen eller pladsen.

Forslaget om at omnavngive Østre Landsrets Plads

Vejnavnenævnet mener ikke, at der er tvingende omstændigheder, der taler for en navneændring af
Østre Landsrets Plads til et navn med forbindelse til krigen i Ukraine, jf. medlemsforslag på
Borgerrepræsentationen 5. maj 2022 (bilag 3). En ændring af navnet Østre Landsrets Plads vil derfor
afvige fra den almindelige praksis, hvor der skal være en adressemæssig begrundelse for
ændringen.

Hertil kommer, at en ændring af pladsens navn med direkte henvisning til krigen i Ukraine kan og
formentlig vil blive opfattet som en udenrigspolitisk motiveret handling. Med
opgavefordelingsprincippet om fordelingen af opgaver mellem stat, kommuner og regioner, følger, at
det ikke er muligt for en kommune at beskæftige sig med udenrigspolitik, da dette er overladt staten,
og indebærer, at Københavns Kommune ikke kan omnavngive Østre Landsrets Plads med
henvisning til udenrigspolitiske argumenter. Der henvises til notat bilagt behandlingen af det
oprindeligt stillede medlemsforslag på Borgerrepræsentationens møde den 5. maj 2022. 

Østre Landsret stod i sin tid overfor at skulle flytte fra Bredgade til en ny bygning på Trælastholmen i
Nordhavn. Landsretten ønskede derfor, at pladsen foran den nye retsbygning skulle navngives Østre
Landsrets Plads, så landsretten kunne få adresse til dette pladsnavn.

Navnet ”Østre Landsrets Plads” følger en gammel tradition i København, hvor en del veje er
navngivet efter, hvad der findes/fandtes langs en given vej eller ved en plads. Det gør det let og
logisk at finde vej.

Teknik- og Miljøudvalget imødekom derfor Landsrettens navneønske og vedtog navnet den 28.
august 2019. Østre Landsret er nu flyttet til Nordhavn. Det skete den 7. februar 2022, og den ny
adresse er Østre Landsrets Plads 1.



Vejnavnenævnet mener, at det vil være til gene for Østre Landsret at skulle skifte adresse.
Navngivningen af Østre Landsrets Plads er relativt ny og Landsretten er flyttet til den nye adresse for
ca. tre måneder siden.

På den baggrund anbefaler Vejnavnenævnet, at Østre Landsrets Plads bevarer sit navn.

Vejnavnenævnets indstilling om at navngive efter Ukraine

Vejnavnenævnet anbefaler, at navngivning efter ”Ukraine” i stedet skal ske et passende unavngivet
sted, der har et omfang og udstrækning, der er i overensstemmelse med kommunens praksis for
navngivning af gader mv., som yder navngivningen retfærdighed og som, i tråd med øvrig
navngivning med reference til lande, vil fremhæve Ukraine som selvstændig nationalstat. Der er dog
ingen passende unavngivne steder i øjeblikket.

Vejnavnenævnet anbefaler derfor, at navnet ”Ukraine” reserveres i navnebanken til senere brug og at
det i den forbindelse undersøges, om navnet kan anvendes i Nordhavn, når den nye
containerterminal er færdig i 2024. Yderligere navne med relation til Ukraine kan reserveres til et helt
bykvarter f.eks. ved Levantkaj, hvormed der sikres en geografisk og logisk sammenhæng.

Ovenstående løsning er i overensstemmelse med Vejnavnenævnets kriterie om, at byens veje og
pladser som hovedregel navngives gruppevis efter et overordnet navnetema. Et
sammenhængsprincip, som medfører, at det enkelte vejnavn har en betydningsmæssig
sammenhæng med en gruppe nabonavne, som f.eks. statsministerkvarteret på Islands Brygge.

Vejnavnenævnet indstillede i sin tid, at veje og pladser i Nordhavnsområdet navngives efter
internationale havnebyer efter en plan, hvor havnebyer tættest på Danmark anvendes i den del af
Nordhavn, der ligger tættest på København og vice versa. Store dele af denne vejnavneplan er
allerede gennemført fra Århusgadekvarteret til og med Trælastholmen. Der er dog ikke noget
lovgivningsmæssigt til hinder for at ændre på navnetemaet for en eller flere af de kommende
navngivningsetaper i Nordhavn, f.eks. til et tema efter Ukraine.

Politisk handlerum

Borgerrepræsentationen kan efter indstilling fra Vejnavnenævnet vælge at navngive steder i byen
efter Ukraine, hvis der er saglige, adressemæssige begrundelser herfor. Hvis
Borgerrepræsentationen vælger en sådan løsning, vil Borgerrepræsentationen, i overensstemmelse
med delegation fra Borgerrepræsentationen af 9. februar 2006 om navngivning af veje efter indstilling
fra Vejnavnenævnet, modtage en sag til behandling.

I denne forbindelse er det nødvendigt, at der sker en juridisk afklaring af, om kommunen i den
konkrete sag handler i strid med kommunalfuldmagtsreglerne ved omnavngive efter Ukraine ud fra
en konkret vurdering af det sted og de til grundlagte adressemæssige årsager, som indgår i forslaget.
Uanset udfaldet af en sådan vurdering skal forslaget om navngivning eller omnavngivning sendes i
partshøring hos de direkte berørte parter, dvs. ejere, lejere og erhverv inden en endelig navngivning
kan gennemføres.

Borgerrepræsentationen kan også vælge, at navnet Ukraine skal reserveres i navnebanken med
henblik på at navngive andre steder i byen end aktuelt foreslået af Vejnavnenævnet, fx andre



unavngivne steder, ud fra en mere sammenhængende tilgang til brugen af navnet ”Ukraine” i det
pågældende område.

Økonomi

Denne indstilling har ikke i sig selv økonomiske konsekvenser for Københavns Kommune.

Videre proces

Når Borgerrepræsentationen har godkendt indstillingen, vil forvaltningen reservere navnet ”Ukraine” i
Vejnavnenævnets navnebank og i Danmarks Adresseregister samt undersøge, om navnet kan
anvendes senere i Nordhavn til et helt bykvarter, der kan navngives med navne med reference til
Ukraine.

 

Line Barfod

Formand for Vejnavnenævnet

Oversigt over politisk behandling
Vejnavnenævnet indstiller, at Teknik- og Miljøudvalget godkender,

1. at navnet ”Ukraine” (evt. med dertilhørende by- og stednavne) optages i navnebanken til
senere brug,

2. at navngivning efter Ukraine sker som beskrevet i afsnittet løsning.

Vejnavnenævnet indstiller, at Teknik- og Miljøudvalget overfor Borgerrepræsentationen
anbefaler,

 
3. at Østre Landsrets Plads ikke navngives efter Ukraine, men at navnet senere kan anvendes på

et passende unavngivet sted, fx i Nordhavn, som beskrevet i afsnittet løsning,
4. at der hermed er gjort op med det ændrede medlemsforslag om at navngive gade i København

Ukrainegade stillet af Venstre jf. Teknik- og Miljøudvalgets møde den 14. marts 2022 (bilag 2),
5. at der hermed er gjort op med det udvalgshenviste, ændrede medlemsforslag om at omdøbe

Kristianiagade til Ukrainegade” stillet af Venstre jf. Borgerrepræsentationens møde den 5. maj
2022 (bilag 3).

 
 
Teknik- og Miljøudvalgets beslutning i mødet den 13. juni 2022
 
 
Indstillingen blev godkendt uden afstemning



 
 
Venstre afgav følgende protokolbemærkning:
”Venstre undrer sig over, at Borgerrepræsentationens flertalsønske om at omdøbe pladsen foran
den nye Østre Landsret til ”Ukraineplads” ikke bliver fulgt. Det er meget beklageligt, at et
flertalsønske på den måde bliver tilsidesat. På samme måde undrer Venstre sig over
argumentationen om, at en ændring af et vejnavn skulle være at føre udenrigspolitik, når et svar til
Folketinget fra den ansvarlige resortminister afgivet d. 17. maj 2022 (BOU alm. del 218) fastslår, at
der ikke er tale om udenrigspolitik”.

Beslutning
Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 25. august 2022

Indstillingen blev godkendt uden afstemning.

 

Venstre videreførte følgende protokolbemærkning, som Dansk Folkeparti tilsluttede sig:

”Venstre undrer sig over, at Borgerrepræsentationens flertalsønske om at omdøbe pladsen foran den
nye Østre Landsret til ”Ukraineplads” ikke bliver fuldt. Det er meget beklageligt, at et flertalsønske på
den måde bliver tilsidesat. På samme måde undrer Venstre sig over argumentationen om, at en
ændring af et vejnavn skulle være at føre udenrigspolitik, når et svar til Folketinget fra den ansvarlige
resortminister afgivet d. 17. maj 2022 (BOU alm. del 218) fastslår, at der ikke er tale om
udenrigspolitik.”

 

Det Konservative Folkeparti afgav følgende nye protokolbemærkning:

”Konservative bemærker, at der har været præsenteret flere forslag til at opkalde en vej eller plads
efter Ukraine. Senest har SF foreslået at pladsen foran Østre Landsret skal skifte navn. Det blev
pålagt Teknik- og Miljøforvaltningen at fremlægge en sag for Teknik- og Miljøudvalget ang. dette. Det
er sket og der er fundet tungtvejende årsager til, at man ikke kan realisere dette ønske. Der har også
været behandlet andre foreslåede løsninger, som heller ikke har været realiserbare. Med forslaget
om at tilføje Ukraine til vejnavnebanken er ideen dog blevet tilgodeset og er nu en realitet.”

Bilag
Bilag 1 - Overblik over den politiske behandling
Bilag 2 - TMU 14.03.2022 Medlemsforslag om at navngive gade i København Ukrainegade
Bilag 3 - BR 05.05.2022 Medlemsforslag om at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade
Bilag 4 - Notat fra TMF om "Vurdering af Klima-, Energi- og Forsyningsministerens svar på
Folketingsspørgsmål vedrørende Ukrainegade"
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Vurdering af Klima-, Energi- og Forsyningsministerens 
svar på Folketingsspørgsmål vedrørende Ukrainegade 

Det er Teknik- og Miljøforvaltningens vurdering, at Klima- Energi- og 

Forsyningsministerens svar af 17. maj 2022 på et spørgsmål fra Folke-

tinget om Københavns Kommunes vurdering af, at man ikke har mulig-

hed for at omdøbe ”Kristianiagade” til ”Ukrainegade”, ikke ændrer på 

Teknik- og Miljøforvaltningens hidtidige vurdering i sagen. Således ses 

ministerens svar alene at forholde sig til adresseloven og ikke kommu-

nalfuldmagtsreglerne. 

Resumé 

Det er forvaltningens vurdering, at hvor forholdet om at omdøbe gaden 

falder indenfor adresseloven, og dermed kommunens opgavevareta-

gelse som adressemyndighed, så vil det konkrete tiltag om at omdøbe 

”Kristianiagade” til ”Ukrainegade”, med henvisning til den udenrigspoli-

tiske konflikt og krigsførelse mellem Rusland og Ukraine, udgøre en 

udenrigspolitisk tilkendegivelse og handling. Det har en kommune ikke 

hjemmel til, da udenrigspolitik er indenfor statens opgavevaretagelse.  

Det bemærkes, at den retlige ramme for spørgsmålet i sagen – forstået 

som kommunernes mulighed for at føre udenrigspolitik i tillæg til deres 

kommunale opgavevaretagelse – skal vurderes indenfor for uskrevne 

kommunalfuldmagtsregler, hvilke hører under Indenrigs- og Boligmini-

sterens ressort. Heroverfor omfatter Klima-, Energi- og Forsyningsmini-

sterens ressort adresseloven. Forvaltningen er enig med ministeren 

fsva. svarets indhold vedrørende kommunernes opgaver i medfør af 

adresseloven. 

Baggrund  

Det fremgår af spørgsmålsoversigten fra Folketingets medlemmer, at 

Indenrigs- og Boligudvalget efter ønske fra medlem af Folketinget, Anni 

Matthiesen (V), den 4. maj 2022 har stillet følgende spørgsmål 218, jf.  

alm. Del, til Klima-, Energi- og Forsyningsministeren: 

”Er ministeren enig i Københavns Kommunes vurdering, at man ikke 

har mulighed for at omdøbe Kristianiagade til Ukrainegade, da det 
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ifølge forvaltningen vil være at føre udenrigspolitik, og henviser til at 

det er et regeringsanliggende, jf. artikel i Politiken den 3. april 2022? 

Hvis ministeren er enig i Københavns Kommunes vurdering, vil mini-

steren så tage initiativ til at gennemføre vejnavneændringen?” 

Klima-, Energi og Forsyningsministerens svar er som følger: 

”Det fremgår af adresselovens § 2, at det er Kommunalbestyrelsen i 

den enkelte kommune, der er adressemyndighed, og som derfor har 

kompetencen til at fastsætte vejnavne. Det er derfor et kommunalt an-

liggende, hvorvidt der skal træffes beslutning om at ændre navnet på 

en given vej. Fastsættelse af vejnavne og adresser skal dog, ske under 

hensyntagen til, at enhver på lettest mulig måde kan orientere sig og 

finde frem til den vej eller adresse, som den pågældende søger efter, jf. 

adressebekendtgørelsens § 1, stk. 2. Hverken adresseloven eller adres-

sebekendtgørelsen nævner udenrigspolitiske hensyn som forhold, der 

kan begrænse adressemyndighedens kompetence til at fastsætte vej-

navne.  

Jeg ser generelt positivt på alle initiativer, der kan vise opbakning og 

støtte til Ukraine, men dette er et kommunalt anliggende.” 

Teknik- og Miljøforvaltningens bemærkninger 

Det er Teknik- og Miljøforvaltningens vurdering, at Klima-, Energi- og 

Forsyningsministerens svar ikke ændrer på forvaltningens tidligere vur-

dering i sagen.  

Forvaltningen bemærker, at forvaltningen tidligere, i forbindelse med 

møde den 14. marts 2022 i Teknik- og Miljøudvalget, har vurderet et 

konkret medlemsforslag fra Venstre om at omdøbe navngive/omdøbe 

”Kristianiagade”, hvor den russiske ambassade i dag er beliggende, til 

”Ukrainegade”, med henvisning til den aktuelle udenrigspolitiske kon-

flikt og krigsførelse mellem Rusland og Ukraine. Det var forvaltningens 

vurdering, at medlemsforslaget efter sin ordlyd indeholdt en klar moti-

vation af udenrigspolitisk karakter, hvorfor det var vurderingen, at for-

slaget faldt uden for den retlige ramme for varetagelse af kommunale 

formål og hensyn, og derfor ikke lovligt vil kunne vedtages af kommu-

nen.  I forbindelse med denne vurdering henviste forvaltningen til op-

gavefordelingsprincippet vedr. fordelingen af opgaver mellem stat, 

kommuner og regioner, hvoraf det følger, at det ikke er muligt for en 

kommune at beskæftige sig med udenrigspolitik.  

I forhold til ovenfor nævnte svar fra Klima-, Energi- og Forsyningsmini-

steren er Teknik- og Miljøforvaltningen enig med ministeren i, at det i 

henhold til adresseloven er overladt kommunalbestyrelsen i den enkelte 

kommune som adressemyndighed at sikre navngivning af gader mv., 

og at det derfor er kommunerne – og i Københavns Kommune Teknik – 

og Miljøudvalget – som har kompetencen til at fastsætte vejnavne, hvil-

ket også gør sig gældende i nærværende sag om at ændre navnet på en 

given vej.  
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I forhold til ministerens bemærkning om, at hverken adresseloven eller 

adressebekendtgørelsen nævner udenrigspolitiske hensyn som forhold, 

der kan begrænse adressemyndighedens kompetence til at fastsætte 

vejnavne, bemærker forvaltningen, at denne udlægning af reglerne sva-

rer til forvaltningens.  

En kommune er som offentlig myndighed underlagt legalitetsprincip-

pet, hvorefter kommunen skal have lovhjemmel til alle sine dispositio-

ner. Kompetencen til at lovgive og udvikle ret er overladt staten, og det 

er overladt kommunerne at administrere lovgivningen. Heraf følger, at 

når kommunen administrerer lovgivningen på sit område, skal dette ske 

i overensstemmelse med loven og de forhold, som ligger bag loven. Så-

fremt et konkret forhold ikke er udtømmende reguleret i den kommu-

nale lovgivning – hvilket er forvaltningens vurdering i nærværende sag 

– og hvilket nu ses bekræftet af ministeren med ovenstående svar i rela-

tion til hensyn bag adresseloven, skal spørgsmålet om kommunens mu-

lige handlerum vurderes efter kommunalfuldmagten.

Kommunalfuldmagten består af uskrevne retsgrundsætninger, som er 

udviklet igennem tilsynspraksis og som danner rammen for en kom-

mune til at varetage hensyn, som ligger ud over skreven lov. Heraf føl-

ger det helt grundlæggende, at en kommunes opgavevaretagelse alene 

kan ske ud fra lovlige kommunale hensyn i det omfang, at der ikke er tale 

om varetagelse af opgaver, som hører under en anden offentlig myn-

dighed at varetage, og som dermed strider mod opgavefordelingsprin-

cippet om fordelingen af de offentlige opgaver mellem stat, region og 

kommune.  

At føre udenrigspolitik er en statslig opgave. Som følge heraf kan en 

kommune som altovervejende udgangspunkt ikke beskæftige sig med 

og/eller anvende sine økonomiske midler til formål af udenrigspolitisk 

karakter. Forbuddet mod at kommuner beskæftiger sig med udenrigs-

politik, indebærer eksempelvis, at en kommune efter gældende tilsyns-

praksis ikke kan fremsætte udenrigspolitiske udtalelser eller meningstil-

kendegivelser eller tage standpunkter i landspolitiske anliggender, da 

dette ikke anses for en kommunal opgave, men derimod en opgave, 

som varetages af centrale statslige myndigheder. Forvaltningen henvi-

ser til, at det følger af den juridiske teori om udenrigspolitik, at:  

”Anlægges en mere forvaltningsretlig synsvinkel, kan forbuddet mod, 

at kommuner beskæftiger sig med udenrigspolitik, også opfattes som 

et udslag af specialitetsprincipper. Det er de statslige myndigheder 

(Udenrigsministeriet), som har til opgave at varetage udenrigspoliti-

ske interesser.”1 

1 Karsten Revsbech Kommunernes opgaver (2015) side 359 



4/4 

Når Københavns Kommune, Teknik- og Miljøforvaltningen, som lokal- 

og adressemyndighed varetager sine opgaver efter adresseloven, skal 

det ske på baggrund af den retlige ramme, herunder adresseloven og i 

muligt omfang de uskrevne kommunalfuldmagtsregler. Hvor selve 

handlingen/beslutningen om at omdøbe ”Kristianiagade” til ”Ukriane-

gade” er en opgave, som i medfør at adresseloven er overladt kommu-

nen at varetage, er det ikke muligt for kommunen at varetage opgaven 

med baggrund i et hensyn, som ligger ud over den skrevne lov, når der 

er tale om hensyn, som ikke er overladt en kommune at varetage. Såle-

des er det forvaltningens vurdering, at kommunen ikke vil kunne vare-

tage sin almindelige opgaveløsning med henvisning til udenrigspolitik, 

ligesom kommunen ikke kan administrere i medfør af loven, her adres-

seloven, på en måde, som indebærer en udenrigspolitisk tilkendegi-

velse og dermed forfølge hensyn, som ligger udenfor kommunens op-

gavevaretagelse at forfølge.  

Teknik- og Miljøforvaltningen bemærker, at tilsynet med kommunernes 

efterlevelse af den offentligretlige regulering i det omfang, at der ikke er 

særlige klage- eller tilsynsmyndigheder, herunder udvikling af tilsyns-

praksis vedrørende de uskrevne kommunalfuldmagtsregler, varetages 

af Ankestyrelsen, som er underlagt Indenrigs- og Boligministeriets res-

sort. Hertil kommer, at Indenrigs- og Boligministeriet selv kan komme 

med konkrete udtalelser på området i et givent spørgsmål. Adresselo-

ven er til sammenligning hermed underlagt Klima- Energi- og Forsy-

ningsministeriets ressort. Således ses ministerens svar, jf. ovenfor, også 

alene at forholde sig til adresseloven og ikke kommunalfuldmagtsreg-

lerne.    

Thomas Højlt 

Vicedirektør 
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